
همتی: 
تورم برداشت پول از 
جیب مردم است

در گفت و گوی صبح امروز با رئیس کمیسیون 
حقوق شورای شهرمشهد مطرح شد:

پیشگیری از فساد
 در شهرداری

رزم حسینی درهمایش شبکه بانکی، یاور 
توانمندسازی اقتصادی نیازمندان مطرح کرد؛

 برای سرمایه گذاران 

فرش قرمز پهن می کنیم

اعمال تحریم های جدید 
به چه معناست؟ 

وضع محدودیت های جدید علیه چند شرکت 
خدمات هوایی و کشتیرانی مرتبط با ایران  

دادستان کل کشور:

فضای دانشگاه 
نباید امنیتی شود 

درخواست انتخاباتی علم الهدی از 
دستگاه های امنیتی

آقای تاجر برای چه ۱۰۰ میلیون  
به حساب یک نماینده می ریزد؟
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جهان دوتار را  فهمید
مهارت ساخت و نواختن دوتار به ثبت یونسکو رسید

  وجدانی: با استفاده از مکمل عکس توانستم عظمت این موسیقی را در 
مدت زمانی کوتاه به جهان برسانم و پیام صلح و محبت و دوستی دوتار را 

به مردم دیگر نقاط دنیا نشان دهم

 یگانه: ثبت جهانی بسیار موضوع ارزشمندی است، اما به تنهایی 
 نمی تواند باعث پایداری این ساز شود. باید این ساز را

 بیش از پیش به مردم معرفی کنیم
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رئیس ستاد انتخابات خراسان رضوی از ثبت نام قطعی 2۹ داوطلب شرکت 
در انتخابات اولین میــان دوره ای پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری 
در اســتان طی هفت روز خبر داد.به گزارش صبح امروز، حسن جعفری با 
بیــان اینکه فرآیند ثبت نام در انتخابات اولین میان دوره ای پنجمین دوره 
مجلس خبرگان رهبری از روز جمعه 15 آذرماه آغاز شده است، اظهار کرد: 
فرآیند ثبت نام داوطلبان ساعت 18 روز بیست و یکم آذرماه به پایان رسید.

رئیس ســتاد انتخابات خراسان رضوی افزود: به ترتیب در روزهای اول تا 
هفتم، صفر، پنج، دو، ســه، ســه، چهار و دوازده نفر شامل 5 نفر در وزارت 

کشور و 24 نفر در فرمانداری مشهد ثبت نام قطعی انجام داده اند.
وی افزود: مســن ترین داوطلبی که تاکنون ثبت نام کرده است، 85 ساله 
و جوان ترین آن ها 24 ســاله بوده و میانگین سنی داوطلبان هم 48 سال 

است.

رئیس ستاد انتخابات خراسان 
رضوی خبر داد؛
 ثبت نام یک جوان

 24 ساله برای خضور در 
مجلس خبرگان رهبری

درخواست انتخاباتی علم الهدی از دستگاه های امنیتی

آقای تاجر برای چه ۱۰۰ میلیون به حساب یک نماینده می ریزد؟
امام جمعه مشــهد مقدس گفت:   5۳۶ نفر برای انتخابات مجلس از خراســان رضوی اسم نوشتند، مشهد 5 کرسی دارد، 
یعنی برای هر کرســی 100 نفر آمدند،  اینها واقعا  آمدند تکلیف شــرعی  مشهد و کلات را به نمایندگی انجام بدهند؟به 
گزارش خبرآنلاین، حجت الاسلام و المسلمین سیداحمد علم الهدی ظهر امروز در خطبه های نماز جمعه مشهد در جوار 
بارگاه رضوی اظهار داشت: راهی که اسلام مقدس در قرآن در حوزه اقتصاد برای ما مشخص کرده است، اعتدال است. 
راهکار اول نگاه به طبقه پایین از نظر مصرف اســت و راهکار دوم کفاف اســت. یعنی به اندازه گذران زندگی آبرومند 
انســان برای مصرف خودش برنامه ریزی کند، بطوریکه اگر در اداره زندگی آبرومند در تامین معاش اگر مصرف از این 
حد گذشت، خارج از مصداق تقوا اقتصادی است.وی افزود: نقطه تخلف از تقوای اقتصادی و معیشتی در زندگانی انسان 
طغیان و سرکشــی در مصرف اســت، سرکشــی در مصرف یعنی زیاده روی به حدی که برای زندگی و مصرف برنامه 
نداشــته باشیم و نتیجه طغیان و سرکشی در مصرف، آنطور که قرآن می فرماید سقوط در جهنم است.نماینده ولی فقیه 
در خراســان رضوی ادامه داد: خداوند در ســوره مبارکه انعام می فرماید؛ خدا به فحشــا امر نمی کند، ما به مترفین آن ها 
امر می کنیم، مترف به کسی می گویند که در زندگی مرفه بی درد است و زندگی عیاشانه دارد.امام جمعه مشهد مقدس 
در ادامه با اشــاره به هفته ثبت نام برای انتخابات مجلس شــورای اسلامی گفت: در حقیقت انتخابات یک مظهر قطعی 
مشــترک در انواع دموکراسی و مردم سالاری اســت.وی اضافه کرد: انتخابات در مردم سالاری غربی، ماهیتا با انتخابات 
در نظام مردم ســلاری دینی متفاوت است، در دموکراسی غربی انتخابات در مقام رقابت قدرت است، برای اینکه قدرت 
حاکمیــت به مردم و افراد و یا به یک حزب برســد، احزاب باهم رقابت می کنند، ایــن انتخابات نتیجه رقابت در قدرت 
اســت، اما در نظام مردم سالاری اسلامی انتخابات نتیجه رقابت در قدرت نیست، مشارکت سیاسی تکلیف مردم است.

حجت الاسلام و المسلمین علم الهدی ادامه داد: پیغمبر فرمودند: »کسی که احتمام در امور سیاسی ندارد، اصلا مسلمان 
نیســت«، مشارکت فقط حق نیســت، مردم تکلیف خودشــان را انجام می دهند، پس اصل مشارکت سیاسی در اسلام 
تکلیف اســت. نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی با اشاره به معنی کاندیدا شدن در انتخابات گفت: معنی کاندیدا شدن 
در انتخابات این است که همه شما وظیفه دارید در مسائل سیاسی کشور دخالت کنید، آقا یا خانوم نماینده هم از طرف 
عده ایــی آدم این وظیفه شــرعی را انجام می دهد، پس تبلیغ معنی ندارد، پول خرج کردن معنی ندارد، پوســتر زدن به 
چه معناســت؟وی افزود: پول خرج کردن برای نمایندگی، یعنی رقابت در قدرت، این نماینده بر مبنای اندیشه و تکلیف 
شــرعی نیامده است کاندیدا بشود، هزینه می کند، پول مصرف می کند که به قدرت برسد. آقای فرماندار گفتند 5۳۶ نفر 
برای انتخابات مجلس از مشهد مقدس اسم نوشتند، مشهد 5 کرسی دارد، یعنی برای هر کرسی 100 نفر آمدند،  یعنی 
این 100 نفری که برای تصاحب کرسی رقابت می کنند، واقعا آمدند تکلیف شرعی مشهد و کلات را به نمایندگی انجام 
بدهند، یا بحث رقابت در قدرت اســت؟ این با اندیشــه و اعتقاد اسلامی و دینی نمی ســازد، این اندیشه سیاسی لیبرال 
دموکرات اســت.امام جمعه مشــهد مقدس در ادامه تاکید کرد: در درجه اول از دســتگاه های نظارتی انتخابات و بعد از 
دستگاه های امنیتی خواهش می کنم که به این قضیه ورود پیدا کنند و هزینه های کاندیداها شفاف بشود، یک آقای تاجر 
یا شرکت اقتصادی به چه صورتی 100 میلیون به حساب ستاد انتخابات یک نماینده می ریزند؟ اگر بنا شد کاندیدا شدن 
در نمایندگی مجلس رقابت در قدرت باشــد، و در این رقابت پول باید هزینه کرد، چرا این هزینه را آمریکا نکند؟ و آن 
نماینده بشود عامل نفوذی داخل، هزینه ها باید شفاف بشود، دستگاه های امنیتی و قضایی ما باید بررسی کنند، اگر یک 
آقایی آمد در عرصه انتخابات میلیاردی هزینه کرد، حتما بپرسید از کجاست؟ پشت پرده کی هست؟ پشت پرده آمریکا، 
اســرائیل و انگلیس است، دنیای کفر با ما دشمن است.وی ادامه داد: مسئله انتخابات یک دروازه بزرگ برای قلعه ایمن 
اســت، این قلعه دیوارش بلند است، چون دیوارش ولایت اســت. از این دیوار هیچ دشمنی نمی تواند بالا بیاید، اما یک 
دورازه بزرگ به اســم انتخابات دارد، از این دورازه بزرگ دشــمن وارد می شود.نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی در 
ادامه گفت: این هزینه را برای مردم بکنید، آقایی که یک میلیون و نیم مســتمری بگیر است، گفت به ما بسته معیشتی 
ندادند، من از آقای اســتاندار خواهش می کنم این قضیه را در استان پیگیری کنند، فقیر آبرومند آن کسی است که شما 

برید در خانه اش، مسئولان ما باید به سراغ فقرا بروند، این وظیفه اصلی ماست.

اعمال تحریم های جدید به چه معناست؟ 
وضع محدودیت های جدید علیه چند شرکت خدمات هوایی و کشتیرانی مرتبط با ایران   

دارایی های  دفتر کنتــرل 
وزارت  خارجــی 
آمریــکا  خزانــه داری 
)اوفــک(، بــا صــدور 
تحریم های  بیانیــه ای، 
چند  علیــه  را  جدیــدی 
هوایی  خدمات  شــرکت 
و کشــتیرانی مرتبــط با 
ایران اعمال کرد تا نشان 
دهــد که »کارزار فشــار 
حداکثــری« کاخ ســفید 
علیه ایــران ادامه خواهد یافت. ســه عامل 
فروش شرکت ماهان ایر در امارات و هنگ 
کنگ، دو شرکت کشتیرانی مستقر در تهران 
و عمان، دو کشتی تحت پرچم ایران و یک 
بــازرگان ایرانی به نام عبدالحســین خدری 
در لیســت تحریم های جدیــد آمریکا دیده 
می شوند. براساس بیانیه اوفک، شرکت های 
»گیت ویک ال ال ســی« مستقر در دوبی، 
گردشــگری جهان  و  مســافرتی  »شرکت 
دستینیشــن« مســتقر در دوبی و »شرکت 
خدمات هوایــی گومئی« مســتقر در چین 
به ادعــای ارتباط با شــرکت ماهان ایر که 
از ســال 2011 تحریم شــده بود، در لیست 
تحریم هــا قرار گرفتند. در تحریم های جدید 
یــک نکته قابل توجه اســت. ماهان ایر در 
سال 2011 به ادعای حمایت از سپاه قدس 
تحریم شــده بود. اکنون بار دیگر، بر اساس 
فرمان اجرایی شــماره 1۳۳82 تحریم شده 
اســت. اما این بار منطق تحریم ماهان ایر 
متفاوت اســت. این فرمــان اجرایی، افراد و 
شرکت های دخیل در اشاعه تسلیحات کشتار 
جمعی و حامیان آن ها را هدف قرار می دهد. 
به عبارت دیگر، اکنون ماهان ایر به اشــاعه 
تسلیحات کشــتار جمعی متهم شده است. 
چنین اتهامی، عجیب به نظر می رســد چرا 
که تــا حالا گزارش معتبری درباره جابجایی 

تســلیحات کشتار جمعی توســط ماهان ایر 
منتشر نشده است. در گذشته، این شرکت به 
کمک کردن به فعالیت های منطقه ای سپاه 

متهم شده بود.
تحریم های جدید در شــرایطی اعمال شــد 
که بار دیگر گمانه هایی درباره احتمال ذوب 
شــدن یخ های روابط ایران و آمریکا مطرح 
می شود. به تازگی ایران و آمریکا، در اقدامی 
نادر، با وساطت سوئیس دو زندانی میان خود 
مبادله کردند. برخی ناظران معتقدند که این 
تبادل می تواند مقدمه ای برای گفتگو های دو 
طرف درباره سایر موضوعات باشد. خصوصا 
که دونالد ترامــپ، رئیس جمهور آمریکا، در 
واکنش به آزاد شــدن یک زندانی آمریکایی 
در ایران، از این کشور تشکر کرده و گفته این 
امر نشان داد که می توان با ایران توافق امضا 
کرد. به موازات تبادل زندانیان، گزارش هایی 
از احتمال احیای وساطت ژاپن میان ایران و 
آمریکا منتشر می شود. دیپلمات های ایران و 
زمینه سازی  و  هماهنگ سازی  مشغول  ژاپن 
بــرای ســفر رئیس جمهور حســن روحانی 
به ژاپن هســتند. مقدمات این ســفر فراهم 
شــده و بر اســاس گزارش های رسانه های 
ژاپنی، روحانی 20 دســامبر )2۹ آذرماه( به 
ژاپن سفر می کند. همین رسانه ها می گویند 
روحانی دنبال بن بســت شــکنی در زمینه 
توافق هسته ای 2015 ایران است. در همین 
رابطه، روزنامه ژاپن تایمز، با اشــاره به سفر 
آتی روحانی، نوشت شینزو آبه، نخست وزیر 
ژاپن، ظاهرا نقش واســطه را بازی می کند. 
پیش از این نیز ژاپن ســعی کرده بود میان 
ایران و آمریکا وســاطت کنــد. در ماه ژوئن 
)خرداد( نخست وزیر ژاپن، برای نخستین بار 
در چهل سال گذشــته به تهران سفر کرد و 
حتی پیامی از جانب رئیس جمهور آمریکا به 
رهبــری انقلاب منتقل کرد که البته رهبری 
از پذیرش پیام امتناع کرد. با این حال، ژاپن 

اعلام کــرد که به تلاش هــای دیپلماتیک 
خود در زمینه تنش زدایی در خاورمیانه ادامه 
خواهد داد. ظاهرا، ســفر روحانی به ژاپن در 
راســتای همین تلاش هاست. افزون بر این، 
ساعاتی پیش از اعمال تحریم ها علیه ایران، 
حسن روحانی گفته بود دولتش برای غلبه بر 
تحریم ها از طریق مذاکرات مصمم است. اما 
در بحبوحه این تحرکات، آمریکا تحریم های 
جدیدی علیــه ایران اعمال و چشــم انداز 
موفقیت تکاپــوی  دیپلماتیک ژاپن را تیره و 
تار کرد. تحریم ها اولین اقدام رسمی آمریکا 
علیه ایران بعــد از تبادل زندانیــان بود. به 
نوشته روزنامه واشنگتن پست، برخی مقامات 
دولت ترامپ درباره اعمال تحریم های بیشتر 
علیه ایــران، آن هم فقط چنــد روز بعد از 
آزاد شــدن ژیو وانگ، زندانی آمریکایی در 
ایران، هشــدار داده بودند. اما تصمیم گیران 
دولت ترامپ توجهی به این هشدار نکردند. 
به گفته همین روزنامــه، تحریم های جدید 
برای ارسال این پیام طراحی شده بودند که 
کارزار فشــار حداکثری ادامه خواهد داشت 
مگر اینکــه ایران رویه خــود را در چندین 
حــوزه، از جمله برنامه هســته ای، آزمایش 
موشــک ها و حمایــت از شــبه نظامیان در 
منطقه، تغییر دهد. در همیــن رابطه، آرون 
دیوید میلــر، مذاکره کننده ســابق آمریکا 
در امــور خاورمیانه و همــکار فعلی موقوفه 
کارنگی، به واشــنگتن پســت گفت: »پیام 
)تحریم هــای جدید( این اســت: مذاکرات 
موفق دربــاره گروگان ها را با کارزار فشــار 
حداکثری مان، که ادامه خواهد داشت، اشتباه 
نگیرید. شــما )ایران( درحال آســیب دیدن 
 هســتید و ما قصد داریم سطح درد را بالاتر

 ببریم.«
افزون بر این، مایک پمپئو، وزیر امور خارجه 
آمریکا، با اشــاره به تبادل زندانیان صریحا 

گفت: »ما سیاست مان را تغییر نمی دهیم.«

امــا اگر کمی به عقب تــر برگردیم، رویکرد 
فعلــی آمریکا بعد از تبــادل زندانیان، یادآور 
ســال 1۹8۹ اســت. زمانی کــه علی اکبر 
وقت  رئیس جمهور  رفســنجانی،  هاشــمی 
ایــران، از اظهارات جورج بــوش پدر مبنی 
بر اینکه »حســن نیت، حســن نیت ایجاد 
می کند«، استقبال کرد و در ازای آزاد کردن 
دارایی هــای توقیف شــده ایران بــه آزادی 
گروگان های آمریکایی در لبنان کمک کرد. 
اما پــس از آزادی گروگان ها، آمریکا نه تنها 
حسن نیتی نشان نداد بلکه فشار ها بر ایران 
را نیز تشــدید کرد. بعد ها همین رویکرد در 
دولت ســید محمد خاتمی هم تکرار شــد. 
تاکید پمپئو بر عدم تغییر سیاســت کشورش 
در مقابــل ایران در حالی صــورت می گیرد 
که روحانی این هفته به ژاپن ســفر می کند. 
شــواهد و قراین حاکی از این اســت که آبه 
ممکن است بار دیگر بین تهران و واشنگتن 
وســاطت کند. از این رو، پرسشی که الان 
مطرح شده این اســت، چنانچه آمریکایی ها 
انعطاف نشــان ندهند، شینزو آبه چه خواهد 

کرد؟
اعمــال تحریــم علیه ایــران در دوره هایی 
که تکاپو ی دیپلماتیک میانجیگران شــدت 
می گیــرد، الگــوی جدیدی نیســت. دولت 
ترامپ در چنــد مورد از این الگو اســتفاده 
کرده اســت. در ماه های گذشته، زمانی که 
فرانسوی ها برای صدور معافیت نفتی برای 
ایران در واشــنگتن لابی گــری می کردند، 
دولــت آمریکا تحریم های نفتی را تشــدید 
کرد. یا اینکه، کمی پیش از ســفر شینزو آبه 
به تهران در ماه ژوئــن، وزارت خزانه داری 
آمریکا تحریم های نســبتا گسترده ای علیه 
صنعت پتروشــیمی ایران اعمال کرد. امری 
که احتمالا در شکست ماموریت آبه بی تاثیر 
نبود. حالا هم چند روز قبل از ســفر روحانی 

به ژاپن، تحریم های جدیدی اعمال شد.

نمازجمعه

 22 آذر مــاه، دوازدهمین ســالروز آغــاز فعالیت اثربخش 
»بانک قرض الحسنه مهر ایران« در راستای کمک به رشد 
و توســعه اقتصاد کشور، حمایت از کار آفرینی و اشتغالزایی، 
توانمندسازی و بهبود معیشت اقشار ضعیف، کاهش آسیب 
های اجتماعــی، درمان بیماری هــا و همچنین حمایت از 

مددجویان سازمان های مردم نهاد است.
قرض الحسنه یکی از جلوه¬های زیبای یاری و دستگیری 
نیازمندان بشــمار می¬رود و بدون تردیــد از دیدگاه تمام 
آیین¬ها نیز مورد اهمیت می¬باشد و اسلام توجه ویژه ای به 
مسئله قرض الحسنه نموده بطوریکه ریشه در قرآن و سنت 
پیامبر)ص( دارد. در قرآن » قرضاً حسناً » که از آن تعبیر به 
قرض الحسنه می ¬شود، به معنای انفاق است که این انفاق 
بســیار مطلوب خداوند می¬باشد وخداوند در قران کریم در 
آیاتی چند به آن اشــاره فرموده ست از جمله در سوره¬های 

مبارکه بقره،مائده و حدید
و اما مســئله مهمی کــه جا دارد به آن اشــاره نمود، وجود 
انگیزه¬های ارزشمندی همچون ایثار، پاداش اخروی، کسب 
اخلاق پســندیده و تعاون و همیاری برای این سنت حسنه 
اســت که بر اهمیت ترویج فرهنگ غنی قرض الحسنه می 

افزاید.
بانک قرض الحسنه مهر ایران با سرمایه اولیه 15هزار میلیارد 
ریال و مشارکت بانکهای دولتی 22 آذرماه سال 1۳۹۶ افتتاح 
و با گســترش و توزیع موزون شــعب خود در سراسر کشور 
آغاز به کار نمود. بانک قرض الحسنه مهر ایران هم اکنون 
با بیش از 5۳0 شعبه فعال و نزدیک به ۳ هزار پرسنل جوان، 
متخصص و کارآزموده در سراســر کشــور فعالیت می کند. 
این بانک با تاکید بر الگوي بانکداري اســلامي در راستاي 
توانمندسازي و تقویت توان اقتصادي قشرهاي مختلف مردم 
جامعــه و همچنین تلاش براي فقر زدایي و رفع محرومیت 
هاي اقتصادي به ویژه در مناطق کمتر برخوردار فعالیت مي 

کند.
پرداخت تسهیلات قرض الحســنه در حوزه های اشتغال و 
کارآفرینی، معیشــت، ازدواج ، درمان و حمایت از مددجویان 
ســازمان های حمایتی و ســازمان های مردم نهاد از جمله 
خدمات این بانک اســت که این امر به طورچشمگیری به 
بهبود شــاخص های اقتصادی در جامعــه کمک می کند. 
پرداخت وام های قرض الحســنه بــه ۶ میلیون نفر حاصل 

خدمات این بانک در طی 12 سال فعالیت بوده است.
 در بانک قرض الحسنه مهر ایران در راستای توسعه بانکداری 
الکترونیک و تحقق بانکداری بدون کاغذ برنامه های اصلاح 
ساختار الکترونیکی کردن عملیات اجرایی بانک و ایجاد یک 
بانک تمام الکترونیک، سامانه ها، ابزارها و امکاناتی شامل: 
تهیه اســناد و فرم های دیجیتالی،آرشیو الکترونیکی اسناد، 
اتصال به ســامانه ثبت احوال و احــراز هویت بیومتریک، 
اســتفاده از پدهای امضای الکترونیک مشتریان، راه اندازی 
داشبورد ارزیابی عملکرد شعب و راه اندازی اتوماسیون اداری 
)چارگون( و همچنین گسترش خدمات بانکداری الکترونیک 
مانند افتتاح حساب و درخواست تسهیلات به صورت آنلاین 

در کنار ســایر خدمات موبایل بانک و اینترنت بانک فراهم 
شده است.

با این اقدامات تمامی عملیات بانکی در این بانک به صورت 
غیر حضوری و بدون استفاده از کاغذ قابل انجام است. این 
امکان نقش بسزایی در حفاظت از محیط زیست، حذف رفت 
و آمدهای غیر ضروری و تســریع در ارائه خدمات بانکی به 

مشتریان ایفا می کند.
نیازمندان

همان طور که می دانید در حال حاضر، بهبود شرایط اقتصادی 
و معیشــتی مــردم در اولویت قرار دارد. در این بین اقشــار 
محروم و دهک هــای پایین درآمدی بیــش از دیگران در 
مضیقه هســتند. مهر ایران به عنوان بانکی قرض الحسنه، با 
اشراف به این مسئله، به طور ویژه تأمین مالی نیازمندان را از 
طریق وام های قرض الحسنه مد نظر قرار داده است. در این 
راستا حمایت از مددجویان کمیته امداد، بنیاد برکت، بهزیستی 
و سایر ســازمان های مردم نهاد و حمایتی مد نظر این بانک 
بوده، به طوری که اعطای کمک های بلاعوض و تسهیلات 
قرض الحســنه به ســیل زدگان با معرفی کمیته امداد امام 
خمینی، تســهیلات قرض الحسنه ای را نیز برای مددجویان 

ارائه کرده که برخی از آن ها به این ترتیب است:
بیش از 215 هزار فقره تسهیلات به ارزش تقریبی 1۳ هزار 

700 میلیارد ریال به مددجویان کمیته امداد، 
بیش از ۳7 هزار 500 فقره تســهیلات به ارزش تقریبی 5 
هــزار ۳00 میلیارد ریال از طریق بنیاد برکت به منظور ایجاد 

فرصت های شغلی در مناطق کمتر برخوردار
بیــش از 7500 فقره وام به ارزش بیش از یک هزار میلیارد 

ریال به افراد تحت پوشش بهزیستی
و بیــش از 1۳ هزار فقره وام بــه ارزش تقریبی 818 هزار 
میلیــون ریال با همکاری بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 

به منظور ساخت و احداث مسکن روستایی
افزون بر این، اعطای بیش از 1۹ هزار مورد تســهیلات به 
بانوان بی سرپرســت به ارزش بیــش از 578 میلیارد ریال و 
همچنین بیش از 1۳00 فقره تسهیلات به ارزش 18۶ میلیارد 

ریال نیز در این راستا ارزیابی می شود.
اشتغالزایی و کارآفرینی

در کشــور ما به علت عدم رشد و توسعه کافی بازار سرمایه، 
نقش بانک ها در تأمین مالی بنگاه ها پررنگ تر شده است. این 
باعث می شود که بانک ها برای حمایت از تولید داخلی وظیفه 
بیشــتری بر دوش خود داشته باشــند. بانک قرض الحسنه 
مهر ایران ســعی کرده تا وام های قرض الحســنه ای که به 
این منظور ارائه می کند، در راســتای رونق کسب وکارهای 
داخلی و البته توســعه پایدار اقتصادی در سطح کلان باشد. 
برای رســیدن به این هدف، حمایت از صنایع دانش بنیان و 
متکی به فناروی بالا به طور خاص مد نظر بوده است. اعطای 
تسهیلات قرض الحسنه به خرید موتورسیکلت های سازگار با 
محیط زیست در این راستا بوده که در فاز نخست آن حمایت 

از خرید حدود 4500 موتورسیکلت صورت پذیرفته است.
حمایــت از اشــتغال زایی در مناطق محروم و روســتایی و 

همچنین کمک به بهبود کسب وکار با همکاری سازمان های 
مردم نهاد مانند کمیته امداد، بنیاد برکت و بهزیستی از دیگر 
محورهایی اســت که مهر ایران تســهیلات خود را به این 

بخش ها تخصیص داده است.
در این رابطه به سه مورد اشاره می کنم. همکاری با شرکت 
ســهامی فرش ایران و ارائه تســهیلات قرض الحســنه به 
متقاضیان خرید فرش دســتباف، همکاری با سازمان های 
حمایتی با هــدف اجرای برنامه هــای محرومیت زدایی در 
مناطق محروم و همچنین همــکاری با صندوق حمایت از 
توسعه سرمایه گذاری در بخش کشاورزی جهت اعطای وام 

به فعالان بخش کشاورزی.
افزون بر این ها، بانک قرض الحســنه مهر ایران اخیراً طرح 
حمایــت از کالا و خدمات ایرانی را اجرایی کرده اســت. در 
چارچوب این طرح، اشخاص حقیقی و حقوقي مرتبط با حوزه 
تولید، توزیــع و همچنین فروش کالا و خدمات مي توانند با 
انعقاد تفاهم نامه همکاري با بانک قرض الحسنه مهر ایران، 
از امتیازات در نظر گرفته شــده در قالب تســهیلات خرید 
اســتفاده کنند. تسهیلات، به مشتریان معرفي شده از سوي 
این اشخاص تعلق می گیرد و مشــتریان آنها از این طریق 
قادر خواهند بود تا هزینه هاي خرید محصولات را از طریق 
دریافت تسهیلات قرض الحسنه با کارمزد صفر تا 4 درصد 
پرداخت کنند. به طور مثال تســهیلات بیمه باکارمزد صفر 
درصد در راســتای حمایت از خدمات مــورد نیاز و ضروری 

هموطنان پرداخت می شود.
خوشبختانه این طرح تا کنون با استقبال سازمان های مختلف 
روبرو شــده و انعقاد تفاهم نامه همکاري با شرکت سهامي 
فرش ایران، بیمه دانا و شــوراي عالي مناطق آزاد با هدف 
افزایش قدرت خرید از طریق اعطاي تسهیلات قرض الحسنه 
و عرضه کارت هاي بانکي با قابلیت هاي خاص، جزو نخستین 

قرارداد هاي منعقد شده در این زمینه است.
تسهیلات

مشتریان بانک قرض الحسنه مهر ایران امروز به حدود هشت 
میلیون نفر رسیده است. این بانک تا پایان مهرماه منابعی را 
به ارزش 458 هزار میلیارد ریال در قالب تقریباً ۶ میلیون فقره 

تسهیلات در اختیار متقاضیان قرار داده است.
تعداد تسهیلات پرداخت شده بانک در طول سال های گذشته 
روندی افزایشی داشته به طوری که از 500 هزار مورد در سال 
1۳۹5 بــه 752 هزار مورد در ســال 1۳۹۶ و یک میلیون و 
2۳0 هزار مورد در سال 1۳۹7 رسیده است. مبلغ تسهیلات 
پرداخت شــده نیز از 82 هزار میلیون ریال در سال 1۳۹۶ به 
1۳0 هزار میلیون ریال در  سال 1۳۹7 افزایش یافته است. در 
ابتدای سال اعطای یک میلیون و 500 هزار فقره تسهیلات 
قرض الحسنه با اعتباری بالغ بر یکصد و پنجاه هزار میلیارد 
ریال پیش بینی شــده است، در حالی که باتوجه به عملکرد 
بانک تاکنون بیش از یک میلیون و ۳70 هزار فقره تسهیلات 
به ارزش 12۳ هزار میلیارد ریال پرداخت شده است و پیش 
بینی می شود تا پایان سال به 2 میلیون نفر وام قرض الحسنه 

پرداخت شود.

شعب بدون کاغذ
این یک ادعا نیســت کــه تمام عملیات بانکــی در بانک 
قرض الحســنه مهر ایران به صورت غیرحضوری انجام پذیر 
است. امروز مفتخرم به شما اعلام کنم مهر ایران، با پیشتاز 
بودن در ارائه برخی خدمات الکترونیک برای نخستین بار در 
شبکه بانکی کشور، گامی مهم در تسریع فرآیند ارائه خدمت 
به مشتریان خود و همچنین کمک به حفظ محیط زیست از 
طریق کاهــش مصرف کاغذ و حذف مراجعات غیرضروری 
مشتریان به شــعب برداشته است. این بانک برای نخستین 
بار خدمات افتتاح حساب، محاسبه معدل حساب و درخواست 

تسهیلات را به صورت آنلاین ارائه کرده است.
از اکنون با اجرایی شدن کامل احراز هویت از طریق ابزارهای 
بیومتریک، نیاز به فرم های کاغذی در شــعبه بیش از پیش 
کاهش می یابد. به گونه ای که احراز هویت مشتری صرفاً با اثر 

انگشت وی و دریافت کارت ملی امکان پذیر است.
افزون بر این، بانک مهر ایران با الکترونیکی کردن بایگانی 
پرونده های شــعب و حذف کاغذ و همچنین توسعه سیستم 
اتوماسیون موفق شده تا استفاده از کاغذ را به حداقل برساند. 
ما به طور جدی در تلاشیم تا با حذف حداکثری کاغذ بتوانیم 

به بانکداری سبز بیش از پیش نزدیک تر شویم.
شفافیت

بانک قرض الحســنه مهر ایران شفافیت را تنها شعاری زیبا 
تلقی نمی کند، بلکه آن را اصلی لازم الاجرا دانســته و نشان 
داده به استانداردهای ملی و بین المللی شفافیت در دو حوزه 
عملکردی و عملیاتی به جد پایبند اســت. از جمله اقدامات 
بانک در این حوزه می توان یادآور شــد که صورت های مالی 
حسابرسی شده ســال های 1۳۹۶ و 1۳۹7 هم اکنون بر روی 
وب ســایت بانک قابل دسترسی اســت. صور ت های مالی 
حسابرسی نشده سه ماهه نخســت سال جاری نیز در زمان 

مقرر تهیه شده و در دسترس همگان قرار گرفته است.
برگزاری مجمع عمومی عادی و فوق العاده بانک طی ســه 
سال گذشته، بانک قرض الحسنه مهر ایران را نه تنها پیشتاز 
عرصه شفافیت در شبکه بانکی کشور کرده بلکه موجب تغییر 

دیدگاه جهانی نسبت به بانکداری ایران شده است.
افتخارات

فعالیت هــای بانک مهــر ایــران در اعطای تســهیلات 
قرض الحسنه مورد توجه مسئولان مختلف قرار گرفته و تقدیر 
سه وزیر اقتصاد یعنی آقایان فرهاد دژپسند، مسعود کرباسیان 
و علی طیب نیــا و همچنین آقای ســید حســن قاضی زاده 
هاشمی، وزیر سابق بهداشت را در پی داشته است. به علاوه، 
آقایان اســحاق جهانگیری، معــاون اول رئیس جمهوری، 
حســینعلی امیری، معاون پارلمانی رئیس جمهوری و خانم 
معصومه ابتــکار، معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری 

نیز از این بانک تقدیر کرده اند.
همچنین مهر ایران موفق شــد در سال جاری دو موفقیت 
مهم در عرصه بین المللی کســب کند که برای نظام بانکی 
کشور مایه مباهات است. بر اساس آخرین رتبه  بندی برترین 
مؤسسات مالی اسلامی در جهان که توسط نشریه بین المللی 

بنکر در سال 2018 انجام شده، مهر ایران به عنوان سومین 
بانک قرض الحسنه برتر در سطح جهان شناخته شد. علاوه بر 
این، جایزه »نخبه اقتصادی جهان اسلام« از سوی سازمان 
همکاری اسلامی نیز به این بانک تعلق گرفت. اصلی ترین 
عوامل دســت یابی به این دو موفقیت مهم، عملکرد شفاف 
بانک و همچنین افزایش ارزش دارایی های بانک مبتنی بر 

عقود اسلامی بوده است.
افزایش سرمایه

صدور مجوز بانک مرکزي، بانک قرض الحســنه مهر ایران 
با هــدف افزایش قدرت تســهیلات دهی و پرداخت وام به 
نیازمندان، ســرمایه خود را از 15 هــزار میلیارد ریال به 25 
هــزار میلیارد ریال افزایش داده اســت. این اقدام، به قدرت 
تســهیلات دهي بانک کمک کرده و باعث می شود تا بانک 
قادر باشــد خدمات و طرح هاي تســهیلاتي بیشتري را در 
حوزه هاي مختلف از جمله اشــتغال زایي و کارآفریني، رفع 
مایحتاج ضروري و همچنین بهداشت و درمان به نیازمندان 

واقعي جامعه پرداخت کند.
بــا این افزایش ســرمایه، توان مالي بانک بــراي پرداخت 
تســهیلات به نیازمندان بیشتر شده و همچنین تأمین مالي 
بخش واقعي اقتصاد از طریق اعطاي وام هاي قرض الحسنه 

افزایش یافته است.
مسئولیت اجتماعی

بزرگترین بانک قرض الحسنه کشور هرگز از ایفای نقش خود 
در حوزه مسئولیت اجتماعی غافل نشده است. مهر ایران با 
چشم انداز »تلاش برای توسعه رفاه اجتماعی و دستیابی به 
جامعه توسعه یافته« برنامه های مسئولیت اجتماعی خود را به 

انجام رسانده است.
بانک قرض الحســنه مهــر ایران برنامه های مســئولیت 
اجتماعی گسترده ای را در دستور کار خود قرار داده است که 

بخشی از آن به شرح زیر است:
-مشارکت در ساخت بیمارســتان ۳00 تخت خوابه بیماران 

اعصاب و روان به اعتبار 25 میلیارد ریال.
-احداث 4مدرســه و ۳ خانه بهداشت روستایی آسیب دیده 
در زلزله کرمانشــاه و پرداخت 2هزار فقره تسهیلات قرض 

الحسنه. 
-احداث مدرسه در استان سیستان و بلوچستان.

-پرداخت تســهیلات قرض الحسنه برای تسریع در تکمیل 
پروژه های بازچرخانــی فاضلاب با هدف حمایت از محیط 

زیست.
-مشارکت در آزادسازی زندانیان جرائم غیرعمد و حمایت از 

اشتغال آنها با پرداخت تسهیلات قرض الحسنه. 
همکاری بــا ســازمان های حمایتی برای اعطــای وام به 
نیازمندان و کمک بلاعوض به سیل زدگان از این جمله است. 
همچنین می توان به اجرای طرح همیاران مهر اشــاره کرد. 
در طرح یاد شــده، متقاضیان مبلغ مورد نظر خود را در قالب 
عقد صلح و به صورت بلاعوض در حسابي تعریف شده، نزد 
بانک قرض الحسنه مهر ایران واریز مي کنند. بانک نیز متعهد 
است مبالغ اهدا شده از سوي خیرین را، به پرداخت تسهیلات 

به اقشار نیازمند جامعه در زمینه هاي اشتغال، تأمین معیشت 
جوانان، بانوان سرپرست خانوار، درمان، تحصیل و همچنین 
بازســازي و توسعه  روستاها و مناطق محروم و ... تخصیص 
دهــد. کارمزد وام ها در طرح همیــاران مهر بین صفر تا 2 

درصد مي باشد.
برنامه های سال جاری

برخی از برنامه های بانک قرض الحســنه مهرایران در سال 
جاری به شــرح ذیل می باشد که با عنایت به گذشت تقریباً 
۹ ماه از ســال،  بخش قابل توجهی از این برنامه ها به لطف 
خداوند و همت کارکنان شایســته و پرتلاش بانک اجرایی 

شده است :
1- اعطای تســهیلات قرض الحسنه به یک میلیون و 500 
هــزار نفر با اعتباری بالغ بر 150 هزار میلیارد ریال، در حالی 
که باتوجه به عملکرد بانک تاکنون، پیش بینی می شــود تا 
پایان سال به 2 میلیون نفر وام قرض الحسنه پرداخت شود. 
2- کمک بــه رونق بازار از طریق تقویت تقاضا برای خرید 
کالاهای ایرانی از جمله فرش دســتباف، صنایع دســتی و 

گردشگری و صنایع کوچک با طرح مهرکارت.
۳- اجرای طرح های اشتغال و کارآفرینی؛ توسعه همکاری و 
حمایت از طرح های دانش بنیان برای کمک به اشتغال زایی 

و کارآفرینی.
4- توسعه خدمات برای ناتوانان جسمی، در راستای توسعه 
عدالت اجتماعی و ارتقای رفاه و امنیت اقتصادی همه اقشار 

جامعه
امید آنکه در ســایه الطاف پروردگار و با اعتماد مشتریان و 
خیرّان عزیز بتوانیم توفیقات گذشــته را استمرار بخشیده و 
کارنامه پرافتخارتری از بانک قرض الحســنه مهر ایران بر 

جای بگذاریم. 

بانک قرض الحســنه مهر ایران در اســتان 
شهرهای  در  شعبه   31 دارای  رضوی  خراسان 
مشهد،سبزوار،نیشابور،درگز،تایباد،خواف،فری
مان،چناران،قوچان،کاشمر،سرخس،گناباد،تر

بت حیدریه،تربت جام، است و تاکنون توانسته 
قرض  تسهیلات  فقره  هزار  از 267  بیش  است 
الحسنه به مردم شریف استان اعطا نماید که از 
این تعداد 19358 فقره تسهیلات ازدواج،بیش 
از 6432  فقره تسهیلات اشتغال زائی،2293 
فقره تسهیلات زنان سرپرست خانوار بوده است.   

اکنون که  بانک قرض الحســنه مهر ایران، دوازده ســال 
خدمات و تلاشهای گسترده ای را در جامعه ارائه کرده است؛ 
امیدواریم با الطاف حضرت حق و در سایه سعی وافر و تلاش 
بی دریغ بتوانیم در مسیر پاسخ به نیازهای هموطنان میهن 
اسلامي مان، خدمتي ماندگار را داشته باشیم و از این مسیر 
به کسب افتخارات و درجات رفیع براي نظام مقدس اسلامي 

دست یابیم. ان شاءا... 

»12 سال شفافیت،12 سال خلق فرصت درست«
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رزم حسینی درهمایش شبکه بانکی، یاور توانمندسازی اقتصادی نیازمندان مطرح کرد؛

برای سرمایه گذاران فرش قرمز پهن می کنیم
»شــبکه  همایــش  پنجشــنبه  روز 
بانکی، یاور توانمندســازی اقتصادی 
نیازمندان« با حضور استاندار خراسان 
رضــوی، رئیس کل بانــک مرکزی، 
رئیس کمیتــه امداد امــام خمینی)ره( 
و همچنیــن جمعی از مدیــران بانکها و 
مســئولان کشوری و اســتانی در سالن 
همایــش اردوگاه ثامن الائمه )ع( برگزار 
شــد. ایــن همایش در زمینــه کمک و 
نیازمندان به تولیت کمیته  توانمندسازی 
امــداد امام خمینــی )ره( برگــزار و در 
دستورکار این برنامه به ارائه گزارشات مربوطه از مسئولین 

ذی ربط پرداخته شد.
استان خراسان رضوی دارای ظرفیتهای فراوان 

اقتصادی است
علیرضا رزم حســینی، استاندار خراسان رضوی در همایش 
شبکه بانکی یاور توانمندسازی اقتصادی نیازمندان با بیان 
ایــن نکته که این اســتان دارای ظرفیت های متعدد خلق 
پــول و ظرفیتهای فراوان اقتصادی اســت، گفت: تلاش 
داریم در اســتان بــا اجرای طرح مثلث توســعه اقتصادی 
و فرهنگــی، تحول لازم را ایجاد کنیــم. در این طرح به 
دنبال جمع کردن پول های خــرد مردم در قالب صندوقی 
هستیم تا برای خود مردم استفاده و گره گشا باشد، واگذاری 
سرمایه های کلان به پروژه های بزرگ موجب می شود تا با 
وقوع یک اتفاق ناگوار، شاهد لطمه سنگین به این پروژه ها 

و در نهایت بیکاری تعداد فراوان نیروی انسانی باشیم.
وی ادامه داد: اکنون ســپرده های بانکی در استان معادل 
117 هزار میلیارد تومان اســت و بررسی های آماری نشان 
می دهد وام های خرد کمتر معوقه دارند و تفاوت خاصی با 

وام های کلان دارد.
استاندار خراسان رضوی افزود: شرکتهای توانمند در استان، 
تحــت عنوان معین اقتصادی، مســئولیت توانمندســازی 
شهرها و مناطق مشخصی را بر عهده گرفته اند و این اقدام، 

آسیب ناشی از تبعیض اقتصادی را کاهش می دهد.
رزم حســینی در پایــان صحبت هــای خــود تاکید کرد: 
از ســرمایه گذاران در هر بخشــی در اســتان برای جذب 

سرمایه هایشــان اســتقبال و برایشــان فرش قرمز پهن 
می کنیم.

دشمن تلاش دارد تا به اقتصاد کشور ضربه وارد کند
در ادامه برنامه دکتر عبدالناصر همتی، رئیس بانک مرکزی 
در جمع روســای بانک های استان و کارآفرینان با اشاره به 
نقش سیستم بانکی در پیشــبرد اهداف اقتصادی کشور و 
توانمندسازی مددجویان کمیته امداد بیان کرد: با در اختیار 
قراردادن ۶۶ میلیارد تسهیلات به کمیته امداد امام خمینی 
)ره(، 8۳ هزار نفر از پوشش این ارگان خارج شدند و باید در 
این زمینه با قدرت بیشــتری ادامه دهیم. همچنین اشتغال 
روســتایی نقش قابل توجهی در اشــتغال کشور دارد و به 
واسطه آن صدها هزار نفر به شاغلان کشور اضافه شده اند.
وی با بیان اینکه دشــمن  تلاش دارد تا به اقتصاد کشور 
ضربه وارد کند تصریح کرد: تحریم ها با هدف قطع شریان 
اقتصادی کشور انجام شــد، اما در عمل با قدرت بیشتر و 

تکیه بر تولید داخلی، اقتصاد کشــور در حال فعالیت است. 
اکنون تمام هدف ما دور زدن تحریم ها اســت و قطعا در 
جنگ نابرابر اقتصادی پیروز خواهیم شــد و همان گونه که 
قول دادیم موفق شــدیم ثبات را به بازار ارز و سایر بازارها 

برسانیم.
همتی ادامه داد: در پشــت اقدامات ما تلاش های عظیمی 
انجام می شــود تا زندگی مردم به سمت پیشرفت و تعالی 
حرکت کند. باید این را بدانیم که منابع عظیمی از صادرات 
نفت نصیب کشــور شده اســت، اما در حال حاضر علیرغم 
کاهش شــدید صــادرات نفت، جریان تامیــن نیاز کالای 

اساسی و مواد اولیه کارخانه ها انجام می شود.
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه اشــتغال رکن مهم 
اقتصادی کشور است، بیان کرد: تنها 20 درصد از جمعیت 
که در دو دهک بالای کشور هستند، 50 درصد درآمدهای 
اقتصادی را در دســت دارند و باید برای دیگر جمعیت که 

سهم اندکی از اقتصاد کشور را دارند چاره ا  ی اندیشید.
دکتر همتی با بیان این مورد که برای رســیدن به توســعه 
پایدار باید اشتغال را هدف قرار دهیم تاکید کرد:  اگر نتوانیم 
در این زمینه کارهای اساســی انجام دهیم، سایر تلاش ها 
ابتر و ناقص خواهد بود. سیســتم بانکی کشور قرار نبود به 
ســمت تامین سرمایه پروژه حرکت کند. متاسفانه کشور ما 
بانک محور شده و 84 درصد تامین مالی در کشور، توسط 
سیستم بانکی انجام می شود. اگر منابع صندوق ها و درآمد 
ثابت بورس که ســپرده بانکی است را به آن اضافه کنیم، 
بالای ۹0 درصد تامین مالی توســط سیستم بانکی انجام 
می شود و این امر سبب شده پروژه های بزرگ برای دریافت 
تسهیلات در اختیار بانک قرار گیرد و نتوانیم تسهیلاتی را 

در اختیار بخش های خرد قرار دهیم.
او تاکید کرد: تخلفات زیادی که در پروژه ها انجام می شود 
به نام بانک ها رقم می خورد و این باور ایجاد می شــود که 
تخلفات در بانک ها زیاد اســت. در حالی که کارهای عملی 
زیادی در سیســتم بانکی انجام می شود و تمام پروژه های 
بزرگ همچون ساخت سد و مجتمع های پتروشیمی توسط 

سیستم بانکی انجام شده است.
وی ادامــه داد:  بالا رفتن نرخ ارز برای اقشــار کم در آمد 
مشــکلاتی ایجاد می کند، اما این وضعیت باعث توجه به 
تولیدات داخلی و کاهش واردات میشــود.رئیس کل بانک 
مرکزی تصریح کرد: امسال در بخش قرض الحسنه، علاوه 
بــر تامین مالی کمیته امداد و بهزیســتی، ۳0 هزار میلیارد 
تومان تعهد برای وام ازدواج و 5 هزار میلیارد تومان قرض 

الحسنه برای ســیل زدگان تخصیص یافته ا  ست و متاسفانه 
این تســهیلات در بین مردم دیده نمی شود و ما مدام مورد 

انتقاد قرار می گیریم.
 دکتر همتی با گله مندی از افزایش قاچاق عنوان کرد: برای 
اولین بار سامانه نیما بســیار روان کار می کند و عرضه در 
نیما بر تقاضا پیشی دارد و حجم مبالغ عملا با قدرت بیشتر 
و با تکیه بر تولید داخلی رخ می دهد. در حال حاضر واردات 
متوقف شده اما تنها گله من افزایش قاچاق است و باید جلو 
این افزایش گرفته شود. هرچند دلیل اصلی افزایش قاچاق 

مصوباتی است که توسط خود ما ایجاد می شود.
وی از اختصاص 100 میلیارد تومان اعتبار به طرح گام خبر 
داد و افــزود: این طرح یکــی از روش های تامین زنجیره 
تولید بدون نقدینگی اســت و از اهــداف بانک مرکزی به 

حساب میآید.
رئیس کل بانک مرکزی در پایان صحبت های خود اذعان 
داشت: شعار امسال رونق تولید است و تمام تلاش سیستم 
بانکی این است که این فرمایش مقام معظم رهبری محقق 
شود که در این راســتا دو کار آغاز شده است. یکی از این 
کارها طرح وام اســت که روش مهمی برای تامین زنجیره 

تولید بدون نیاز به نقدینگی به شمار می رود.
رشد 34.7 درصدی اعطای تسهیلات بانکی

در بخش دیگر این همایش رئیــس هماهنگی بانک های 
خراســان رضوی با اشاره به شرایط دشوار اقتصادی کشور 
گفت: مدیرانی که امروز در میدان نبرد اقتصادی احســاس 
وظیفه و در شــرایط دشوار اقتصادی موجود برای کمک به 
رونق اقتصاد تلاش می کنند، شایسته تقدیر هستند و باید بر 
تلاش در این عرصه افزوده شود تا مشکلات برطرف شود.
حســن مونسان تصریح کرد: هم اکنون در خراسان رضوی 
۳8 موسسه مالی و اعتباری و بانک وجود دارد که 24 بانک 
عضو شــورای هماهنگی بانک ها هستند و 14 بانک عضو 

این شورا نیستند.
وی ادامــه داد: در این مدت اعطای تســهیلات بانکی در 
استان از 150 هزار میلیارد ریال با ۳4.7 درصد رشد به 202 

هزار میلیارد ریال رسیده است.
مونســان تصریح کرد: تا پایان مهرماه امســال، تسهیلات 
اشــتغال به 11 هزار و 8۳۳ مددجوی کمیته امداد اســتان 
پرداخت می گردد و اعتبار مصوب به این منظور سه هزار و 
۳00 میلیارد تومان بود که هزار و ۶00 میلیارد تومان آن تا 

پایان مهرماه امسال پرداخت شده است.
وی با بیان اینکه سال گذشــته 22 هزار و 4۹0 مددجوی 

کمیته امداد از تســهیلات اشــتغال بهره مند شدند، اعلام 
کرد: ســال گذشته مبلغ مصوب برای اعطای تسهیلات به 
کمیته امداد اســتان 2 هــزار و 5۶1 میلیارد تومان بود که 
2هزار و ۳00میلیارد تومان آن در همان ســال پرداخت و 
مابقی اعتبارات اشتغال امسال پرداخت شد و میزان پرداخت 

اعتبارات اشتغال به 100 درصد رسید.
رییس شورای هماهنگی بانک های استان خراسان رضوی 
گفت: در سال جاری 50 واحد مسکن واگذار کرده ایم و در 
صدد هستیم که 1۳0 واحد تملیکی دیگر نیز واگذار کنیم. 
همچنین طی هشــت ماه امسال در مقایسه با مدت مشابه 
پارسال بیش از 40 درصد رشد پرداخت تسهیلات به حوزه 
صنعت و معدن اســتان با اعطای تسهیلات به سه هزار و 

۳۶5 واحد ثبت شده است.
مونســان افــزود: در این مــدت ۳2 درصد رشــد اعطای 
تســهیلات به 41 هزار و ۳54 واحد کشاورزی و 2۳ درصد 
رشــد اعطای تســهیلات به 2۶ هزار و ۳00 واحد خدمات 
و بازرگانی در اســتان ثبت شده است. همچنین در اعطای 
تســهیلات بانکی قرض الحســنه به 42 هزار و ۶40 نفر 
معادل 72 درصد رشد برای خراسان رضوی ثبت شده است.

لزوم توجه به تولید خانگی و مشاغل خُرد
در ادامــه این همایش مرتضی بختیــاری، مدیرکل کمیته 
امداد امام خمینی )ره( ضمن تشــکر از حضور اســتاندار و 
رئیس بانک مرکزی اظهار کرد: هدف این جلســه تشکر از 
همکاران و به تعبیری مددکاران اجتماعی خراسان رضوی 

است که ما را در عرصه اشتغال همیاری کرده اند.
وی با اشــاره به اینکه وام هایی که توسط بانک ها پرداخت 
می شــود قرض الحسنه است افزود: کار شما بسیار ارزشمند 
است چرا که این وام ها برای ایجاد اشتغال محرومین مورد 
استفاده قرار می گیرد و با این تسهیلات زندگی افراد زیادی 

احیا شده و هزاران یتیم زنده شده اند.
مدیرکل کمیته امام خمینی)ره( با اشــاره به اینکه در حال 
حاضر 70 هزار دانشــجو و ۳75 هــزار دانش آموز زیر نظر 
پوشــش کمیته امداد امام خمینی )ره( هستند ادامه داد: در 
شــرایط کنونی باید به تولید خانگی و مشــاغل خُرد توجه 
شود تا در عرضه تولید بیشترین بهره برداری را داشته باشیم. 
بر اســاس برنامه ششم توسعه باید سالانه 100 هزار شغل 
ایجاد شــود، که از این مقدار ایجاد 70 هزار شــغل سهم 
کمیته امداد و ۳0 هزار شــغل ســهم بهزیســتی است و 
براساس تبصره 1۶ حدود پنج هزار میلیارد تومان تسهیلات 
تخصیص می یابد. از این تسهیلات سه هزار و 500 میلیارد 

تومان سهم کمیته امداد و هزار و 500 میلیارد تومان سهم 
بهزیستی است.

وی اضافه کرد: در سال ۹۶ حدود 170 هزارشغل و در سال 
۹7 حدود 148 هزار شــغل ایجاد شده است که از این نظر 
یک سوم اشــتغال کشور در آن سال توسط این نهاد کمیته 
امداد امام خمینی )ره( ایجاد شــده است. همچنین در سال 
جاری تا کنون از اعتبارات تبصره 1۶، حدود ۹2 هزار شغل 
با پرداخت 22 هزار و 500 میلیارد ریال تســهیلات ایجاد 

شده است.
مرتضی بختیاری از ایجاد ۳0هزار شــغل از محل اشتغال 
روستایی خبر داد و بیان کرد:  دو هزار و ۶50 میلیارد تومان 
طــرح در بانک ها وجود دارد کــه در صورت تخصیص 75 

هزار شغل ایجاد خواهد کرد
بختیاری تصریح کرد: به طور کلی از محل اشتغال روستایی 
و تبصره 1۶، 5800 میلیارد تومان تســهلات پرداخت شده 
اســت و پیش بینی می شود امســال 205 هزار شغل ایجاد 
خواهد شد. سهم امســال 70 هزار اشتغال است اما ما ۹8 
هزار شــغل ایجاد کرده ایم. در اینباره کارهای ارزشمندی 
انجام و ریل گــذاری خوبی شده اســت و از فناوری غافل 
نمانده ایم. پیش بینی می شود به طور قطع امسال 170 هزار 

اشتغال در کمیته امداد ایجاد شود.
الگوی بهره بری بالا با سرمایه کم 

در ادامه همایش شبکه بانکی یاور توانمندسازی اقتصادی 
نیازمنــدان، حبیــب الله آســوده مدیرکل کمیتــه امداد 
خراســان رضوی بیان کــرد : خانواده هــای زیرمجموعه 
کمیته امداد عقل معاش داشــته و اهل تلاش هســتند و 
اگر فرصت داشته باشــند از روســتای کاشــمر تا روســیه 
صادرات انجام می دهند. شبکه مالی تاکنون ما را همراهی 
کرده اســت و امیدواریم که این همیــاری تداوم پیدا کند 
 و با همت تســهیلات اشــتغال این روند بــه خوبی طی

 شود.
آســوده ادامه داد: هزار خانواده در خراســان رضوی تحت 
پوشــش کمیته امداد امام خمینی )ره( قرار دارند. تا کنون 
1200 میلیارد تومان کمک های بانکی دریافت کرده ایم که 
باعث اشــتغال زایی برای 120 هزار نفر از مددجویان شده 
و توانســتیم با این اعتبار200 کسب وکار شغلی برای آنان 

ایجاد کنیم.مدیرکل کمیته امداد خراســان رضوی تصریح 
کرد: 42 هزار طرح اشتغال زایی برای مددجویان در خراسان 
رضــوی با هزار میلیارد تومان درآمــد از این طرح ها برای 
استان به وجود آمده که در اقتصاد استان اثرگذار بوده است. 
به طور مثال 1۳ درصد دام های خراســان رضوی توســط 

مددجویان کمیته امداد نگهداری می شود.
وی در پایانبندی صحبت های خود با اشاره به اینکه الگوی 
کسب و کار کمیته امداد الگوی بهره بری بالا با سرمایه کم 
است، خواهان حمایت استاندار و مسئولین بانکی در جهت 
اعطای تســهیلات و .... شــد و بیان کرد: تلاش داریم در 
سایه تعامل با بانکها وظیفه خودمان را نسبت به محرومان 

انجام دهیم و شاهد کاهش فقر در آینده باشیم.
شایان ذکر است در پایان این همایش از 17 بانک عامل و 
صندوق قرض الحسنه امداد ولایت برای پرداخت تسهیلات 

اشتغال به مددجویان تقدیر به عمل آمد.
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سرویس اقتصاد
رئیــس کل بانــک مرکزی گفــت: در واقع تورم 
برداشــت پول از جیب مردم اســت و کسانی که 
درآمد کمی دارند، در این شــرایط متضرر خواهند 
شــد اما کسانی که منابع زیادی دارند، از تورم زیاد 

منتفع می شوند.
عبدالناصر همتی در جلســه ســتاد تسهیل و رفع 
موانع تولید استان خراســان رضوی که پنجشنبه 
در اســتانداری برگزار شــد، اظهار کرد: در ایران 
سیاست های ارزی در اختیار بانک مرکزی است و 
می توان تورم را از طریق سیاست های پولی کنترل 
کــرد. مانع بزرگ ما برای ایجاد اشــتغال، تحریم 
تروریســتی اقتصادی امریکا علیه مردم است که 
بی ســابقه ترین تحریم در تاریخ جمهوری اسلامی 
به شمار می رود. آنها تمام تلاش شان را کردند که 
تمام منابع درآمدی و نقل و انتقالات پولی و ارزی 
کشــور را تحت کنترل گیرند و به قدری شــرایط 
را دشــوار کردند که خیلی از کشورهای دوست از 
ترس جریمه های امریکا و هزینه سنگین همراهی 
با ایران، عملا همکاریشان را با ما متوقف کرده اند.
وی تصریــح کــرد: ارزیابــی ها در این شــرایط 
اقتصادی نشــان می دهد که ما موفق بوده ایم و 
موفقیت ما به این دلیل است که امریکا و متحدان 
آن دنبال این بودند که جمهوری اســلامی به 22 

بهمن ســال 97 نرســد و پول ملی آن نابود شود. 
همه تلاش آن ها این بود نرخ ارز از 14 و 15 هزار 
تومان بالاتر رود و اگر بانک مرکزی با قدرت وارد 
عرصه نمی شــد، آنان به هدف خود می رســیدند. 
آن ها بیش از یک ســال پیــش آرزوی دلار 40 
هزار تومانی را داشتند اما این هدفشان محقق نشد. 
پس ما موفق شدیم و در مقابل تحریم تاب آوری 

بیشتری یافتیم.
رئیــس کل بانــک مرکــزی خاطرنشــان کرد: 
صادرکنندگان و واردکنندگان باید خود را با فشــار 
طبقه پایین جامعه مقایسه کنند. کسی که حقوق 2 
میلیون تومانی می گیرد، چقدر از بابت تحریم لطمه 
خورده است؟ حال ممکن است مشکل صادرکننده 
این باشــد که 5 درصد کمتر از گذشته تسهیلات 
دریافت کند. البته این وضعیت هم وضعیت خوبی 
نیســت. در حقیقت کسی مخالفتی با سود مطلوب 
تولیدکننده ندارد اما در شرایط غیرعادی باید همه 
به هم کمک کنیــم. من رییس بانک مرکزی ۸0 
میلیون نفر هستم و نمی توانم فقط برای برخی ارز 
را تامین کنم. باید منافــع ۸0 میلیون نفر را حفظ 
کــرد البته تولیدکنندگان که در کشــور مانده و به 
تولید و صادرات می پردازند نشــان داده اند که نگاه 

ملی به مسائل کشور دارند.
سفته بازی ممنوع!

همتی اذعان داشت: در جایی که ما نیاز به همکاری 
داشــتیم، صادرکنندگان دست نگه داشتند و ارز را 
عرضه نکردند و اجــازه دادند نرخ آن بالاتر رود و 
همین مســاله موجب جهش بیشتری در قیمت ارز 
شــد. بانک مرکزی دنبال تثبیــت نرخ نبوده بلکه 
هدف آن ثبات اقتصادی اســت. اگر بانک مرکزی 
احســاس کند تقاضای غیرواقعی ایجاد شده، باید 
آن را کنترل کند. در شــرایط تحریمی اجازه سفته 

بازی به کســی نمی دهیم چون آن را ابزار دشمن 
می دانیم.

وی  ادامــه داد: هنــوز که هنوز اســت ارز زیادی 
برای عرضه در اختیار بانک مرکزی است ولی نیاز 
به عرضه نیســت و علت عرضه نکردن این است 
که صادرکنندگان به نرخ مــورد علاقه خود ارز را 
عرضه کنند. اگر عرضه از تقاضا زیاد اســت، باید 
خود صادرکنندگان نرخ را کاهش دهند. کسانی که 

دنبال این هستند که نشان دهند تحریم موثر بوده، 
خواهان افزایش نوسانات ارزی هستند ولی تلاش 

ما افزایش ثبات آن است.
راه اندازی طرح گام

همتی ابراز کرد: طرح گام  که به زودی راه اندازی 
می شــود، دو ویژگی عمده دارد. براساس این طرح 
تولیدکننده نهایی که نیاز به نقدینگی دارد و بانک 
نیز نمی تواند به او نقدینگی دهد یا ســقف دریافت 
تســهیلات برای او پر است، می تواند ورقه بدهی 
خود را به کســی که به آن مواد اولیه می فروشد، 
ارائه کند و براســاس اعتبار خود نزد بانک گواهی 
اوراق گام دریافت کنــد و گواهی تضمین 6 ماهه 
یــا 9 ماهه برای آن صادر می شــود. این گواهی 
به طلبکار ارائه شــده و او مــی تواند طلب خود را 
براســاس همین گواهی از بانک دریافت کند. این 
طرح می تواند بدون ارائه نقدینگی به جامعه زنجیره 
تولید را حفظ کند.وی با بیان اینکه اگر تولیدکننده 
نتواند تعهد خود را پرداخت کند، آن زمان است که 
این ناتوانی در سقف تعهدات او منظور خواهد شد، 
افزود: همچنین ویژگی دیگر این طرح این اســت 
که دو ســوم اعتبارات مربوط به آن اختصاص به 

واحدهای کوچک و متوسط دارد.
رئیس بانک مرکزی با اشــاره به یکی از مصوبات 
مجلس در خصــوص بدهی هــای تولیدکنندگان 

گفت: ما در خصوص این مصوبه نظرات اصلاحی 
داشتیم که اعمال شد. براساس این مصوبه کسانی 
که اصل تســهیلات آنان زیر 2 میلیارد تومان و یا 
اشخاص حقیقی که اصل تسهیلات آنان زیر 500 
میلیون تومان باشــد، در صورتی که  کار تولیدی 
کرده باشند، تسهیلاتی برای آن ها پیش بینی شده 
است. اگر این افراد تا پایان شهریور سال 99  نقدا 
بدهی خود را تسویه کنند، مشمول این مصوبه می 

شوند.
حذف بروکراسی اداری در ستاد تسهیل و رفع 

موانع تولید 
اســتاندار در این جلسه خاطرنشــان کرد: در ستاد 
تســهیل و رفع موانع تولید خراسان رضوی، سعی 
کرده ایم تا بروکراســی را حذف کرده و اقدامات را 

تسهیل کنیم. 
علیرضــا رزم حســینی با اشــاره بــه اینکه یکی 
از مزیت های ســتاد تســهیل اســتان این است 
که کمیته های آن توســط بخــش خصوصی که 
بســیار قوی است، اداره می شــود گفت: بعضی از 
شــرکت های بخش خصوصی خراســان رضوی 
دارای سه هزار کارمند و چهار هزار کارگر هستند و  
شــرکت ها با وجود شرایط جنگ اقتصادی تاکنون 
مقاومت کرده اند و سعی شان بر این بوده تا تعدیل 

نیرویی انجام ندهند.

همتی: تورم برداشت پول از جیب مردم است

یل
ل 

عاد
س: 

عک

همتی: 
در حال حاضر واردات متوقف شده اما تنها 
گله من افزایش قاچاق است و باید جلو این 
افزایش گرفته شود. هرچند دلیل اصلی 
افزایش قاچاق مصوباتی است که توسط خود 
ما ایجاد می شود

مونسان: 

در سال جاری 5۰ واحد
 مسکن واگذار کرده ایم و در صدد
 هستیم که 13۰ واحد تملیکی دیگر نیز
 واگذار کنیم
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عه
جام

ســخنگوی ســازمان غذا و دارو گفت: وجود قرص و کپسول کاملا سالم و 
دســت نخورده و بدون تغییر رنگ یا تغییر در قوام آن، در فرآورده های غذایی 
جهت تخریب وجهه کل صنعت غذا و شکلات کشور به عنوان یک صنعت 
پیشرو هدف گذاری شده است.به گزارش سازمان غذا و دارو، کیانوش جهانپور 
درباره وجود قرص و کپســول در کیک و ویفــر و برخی فرآورده های غذایی 
افزود: این موارد به صورت عمدی و بعد از تولید و در سطح عرضه به انحای 

مختلف در برخی بسته ها قرار گرفته و شرکت تولیدی خاصی هم هدف این 
اقدام خرابکارانه قرار نگرفته است.سخنگوی سازمان غذا و دارو ادامه داد: آنچه 
مشخص است قرص و کپسول بعد از خط تولید و در سطح عرضه و در اقدامی 
خرابکارانه، هدفمند و ســازمان یافته به بسته بندی تعدادی از محصولات وارد 
شده و مشکلی در ســطح خطوط تولید و بسته بندی و حتی عرضه کلان از 

مسیر شرکت های پخش مجاز و رسمی مشاهده نشده است.

وجودقرص در محصولات 
غذایی با هدف تخریب 
صنعت غذا

دادستان کل کشور:

فضای دانشگاه نباید امنیتی شود 
دادستان کل کشــور گفت: حضور مقامات، 
مســوولان، مراجع قضایــی و انتظامی در 
محیط علمی هیچ دلیلــی ندارد و فضای 

دانشگاهی باید دور از جو  امنیتی شود.
والمســلمین محمدجعفر  حجت الاســلام 
»دومیــن  در  پنجشــنبه  روز  منتظــری 
جشــنواره ملی کرســی های آزاداندیشی« 
در دانشگاه فردوسی مشــهد افزود: آنچه 
در حوزه دانشگاه، استاد، دانشجو و کرسی  
آزاداندیشی مورد توجه است اینکه دانشگاه 
بایــد صد در صد خالــی از فضای امنیتی 

باشد.
وی خطاب به دانشــگاهیان اظهارداشت: 
هرجــا دیدیــد دســتگاهی برای شــما 
محدودیت هایی به وجــود می آورد من به 

عنوان مدعی العموم آن را تعقیب می کنم. 
دادستان کل کشور افزود: گاهی افراد، جناح 
و جریانی می خواهند از محیط دانشــگاهی 
و فضای دانشجویی سوءاستفاده کنند. این 
مــورد را باید جدا کــرد. در اینگونه موارد 
مدیران و مســوولان دانشــگاه باید ورود 
کرده و اجازه ندهند خطوط قرمز اســلام و 
نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران مورد 

هجمه قرار گیرد.
وی ولایــت ائمه اطهــار)ع( را خط قرمز 
توصیف و بیان کرد: دادســتان یا هر مقام 
مسوولی، خط قرمز نیست. ولایت فقیه هم 
می تواند از نظر علمــی مورد بحث و نظر 

قرار گیرد. 
حجت الاســلام والمسلمین منتظری ادامه 
باید خطوط قرمز، عبارات اهانت آمیز،  داد: 
تعابیــر و مفاهیمی را کــه در قالب آنها به 
حریم مقدســات توهین می شود مشخص 
کنیم. محیط دانشــگاه نباید مرکزی برای 
اهانت به خدا و پیامبر)ص( باشــد. با این 
وجود از منظر قضایــی به خود و ضابطان 
قضایی اجازه نمی دهیم به آنچه که عنوان 

»جرم« ندارد ورود کنیم.
تفکیک اغتشاشگر از معترض

وی در ادامــه به اغتشاشــات اخیر در پی 
افزایش بهای بنزین در ســطح کشور نیز 
اشــاره و بیان کرد: قبول دارم ممکن است 
چند نفر بی گناه در این جریان بازداشــت 
شده باشند اما از همان لحظه نخست تاکید 
ما این بود که اغتشاشــگران و معترضان 
بی گناه به سرعت از یکدیگر تفکیک شوند.
دادستان کل کشــور افزود: دستگیری فرد 
دلیلی بر گناهکار بودن او نیســت. خدا را 
شاهد می گیریم که نمی خواهیم حتی برای 

یک لحظه هم یک فرد بی گناه بازداشــت 
شــود اما چنین موضوعی در جریان چنین 
رخدادهایی گاه پیش می آید و نمی شود در 

اینگونه حوادث کاری انجام داد.
وی افزایــش بهای بنزیــن را از اختیارات 
دولت اعلام و بیان کرد: به نظر ما افزایش 
قیمت بنزین می توانســت بهتر اجرا شود. 
دولت باید از چهار ســال پیش با شــیب 
ملایم این افزایش را صورت می داد که این 
کار را نکرد. ما هم با توجه به اطلاعاتی که 
از وضع بنزین و قاچاق آن داریم معتقدیم 
باید افزایش قیمــت اما نه به این صورت، 

انجام می شد.
حجت الاســلام والمسلمین منتظری ادامه 
داد: بــا اطلاعاتی که در حوزه تلاشــهای 
دشــمن برای به آشوب کشاندن کشور در 
دســت داریم اگر آن را هر کســی هم که 
مقام اجرایی، قضایی و اطلاعاتی نباشــد 
بداند هیچگاه نمی تواند نســبت به چینی 

مواردی بی تفاوت باشد. 
کشف سلاح

دادســتان کل کشــور گفت: شــماری از 
جانباختگان اغتشاشات اخیر افرادی هستند 
که با گلوله هایی خاص کشــته شده اند. در 
»میدان هفتاد و دو تن« قم از یک ماشین 
ســواری پژو تعداد 84 اســلحه شکاری با 
گلوله های خاص کشــف و ضبط شــد که 
تعدادی از مردم با گلوله خاص این سلاحها 

کشته شده اند. 
وی افــزود: اگر می توانســتم همــه ابعاد 
امنیتی، اطلاعاتی و دســتهای پشت پرده 
اغتشاشــات اخیر را برای مردم می گفتیم 
اما بعضی مواقع نمی شــود همه مطالب را 

بازگو کرد.
کرسی آزاداندیشی

منتظــری  والمســلمین  حجت الاســلام 
در ادامــه همچنیــن به  جشــنواره ملی 
کرسی های آزاداندیشی اشاره و بیان کرد: 
این کرسی ها ریشه در تعالیم قرآنی دارند. 
تعالیم اســلام و قرآن کاملا برای ما بیان 
می کنند که در برخورد با مســائل مختلف 
باید چه کنیم. بهترین جا برای تشکیل این 
کرسی ها حوزه و دانشگاه است. در مباحث 
مختلف بدون اهانت بــه اعتقادات طرف 
مقابــل باید آنچه را مطابق با عقل اســت 

پذیرفت و تعصب نداشت.
وی فرهنگ قرآن کریم را آزاداندیشــی و 
مباحثه توصیف و بیان کرد: ائمه معصومین 
از جملــه امام صادق و امام رضا)ع( در این 
زمینــه تلاش کردند. بســیاری از مطالب 

نهفته جوانان را باید در همین کرســی ها 
آزاد کــرد و مدیران اجرایی و مســئولان 
نگذارند در ســینه جوانان تراکم به وجود 
آید. کسی که مسوولیت پذیرفت باید آماده 

شنیدن تعریف و حتی فحش هم باشد.
35 سال اهتمام لازم را نسبت به حقوق 

عامه نداشتیم
دادســتان کل کشــور همچنین به تلاش 
دستگاه قضایی در حوزه حقوق عامه اشاره 
و بیان کرد: ظرف 40 سال پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی دست کم ۳5 سال اهتمام 
لازم را نســبت به حقوق عامه نداشــتیم. 
آیین نامــه اجرایی، دســتورالعمل و قانون 
در خصوص حقوق عامه تعریف نشــده اما 
اکنون چهار ســال اســت که این موضوع 
در دستور کار دســتگاه قضایی قرار گرفته 

است.
وی افــزود: دانشــگاهها می توانند در این 
خصوص به دســتگاه قضایی کمک کنند. 
در حوزه علوم انســانی، مسائل مربوط به 
قضــاوت و حقوق خیلــی نیازمند بحث و 

گفت وگو و کرسی آزاداندیشی هستیم.
حجت الاسلام و المسلمین منتظری گفت: 
قضایی  مسائل  دســت اندرکار  که  کسانی 
آنقدر مســائل روزمره دارند که  هســتند 
فرصت کار، فکر و تبادل نظر پیدا نمی کنند 
بنابراین نباید از مدیران اجرایی رشد علمی 
را انتظار داشــت. مدیران اجرایی حداکثر، 

تجربه عملی و اجرایی پیدا می کنند.
ملــی کرســیهای  »دومیــن جشــنواره 
آزاداندیشــی« کــه بــه همــت معاونت 
فرهنگی، اجتماعی و دانشــجویی دانشگاه 
فردوســی مشــهد و همــکاری معاونت، 

فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات 
و فناوری از دیروز آغاز شده ال عصر امروز 
در چارچــوب بخشــهای گفت وگوی آزاد 
میزگرد  دانشــجویی،  مناظره  دانشجویی، 
دانشــجویی، کرســی نقد و نظر و کرسی 

مطالبه گری در مشهد ادامه دارد.
نخســتین جشــنواره ملــی کرســیهای 
آزاداندیشــی آذر ماه 1۳۹5 در دانشــگاه 

علامه طباطبایی تهران برگزار شد.
دانشگاه مشــهد فردوســی مشهد ظرف 
ســالهای 1۳۹4 و 1۳۹5 در این چارچوب 
41 کرســی آزاد اندیشــی بــا موضوعات 
سیاســی برگزار کرد. طی سال تحصیلی 
۹7- ۹8 نیز دانشــگاه فردوســی پیرامون 
آزاداندیشی  کرســی   10 فرهنگی  مسائل 
برپا نمود. توجه بیشــتر به حوزه فرهنگی 
سیاســت زدگی،  از  پرهیــز  و  اجتماعــی 
اولویتهــای کرســیهای آزاداندیشــی در 

دانشگاههای مستقر در مشهد است. 
پیشینه کرسی آزاداندیشی

ایده ایجاد »کرســی آزاداندیشی در مراکز 
علمی دانشــگاهی و حوزوی« نخســتین 
بار از ســوی رهبر فرزانه انقلاب اسلامی 
در نامــه دی ماه 1۳81 ایشــان به جمعی 
از دانش آموختگان حوزه علمیه و ســپس 
به صــورت موکد در بیانــات معظم له در 
دیدار با نخبگان علمی کشــور با مضمون 
ضرورت راه اندازی کرسیهای مناظره، نقد، 
نظریه پردازی و آزاداندیشی در دانشگاهها و 

مووسسات آموزش عالی مطرح شد.
بــه منظور اجــرای منویــات رهبر معظم 
انقــلاب اســلامی در این زمینــه و نیز 
مســتند به ماده 2 نظامنامه هیات حمایت 

ازکرســیهای نظریه پردازی، نقد و مناظره 
شورای عالی انقلاب فرهنگی »آیین نامه 
کرســیهای آزاداندیشــی در دانشگاهها و 

مراکز آموزش عالی« تدوین و ابلاغ شد.
بر این اســاس »کرســی آزاداندیشــی« 
نشستی در محیطهای دانشگاهی است که 
در آن بــه صورت آزاد نظام مند، محترمانه، 
عقلانــی، منطقــی و شــجاعانه در باب 
موضوعی معین و از پیش اعلام شــده، به 
اظهار نظر ، پرسش و پاسخ عمیق، گفتگو 
، تبادل و تضارب آراء، همراه با استدلال و 
ارائه مســتندات در قالب »کرسی مناظره، 
کرســی نقد و نظــر و همچنین کرســی 

پرسش و پاسخ پرداخته می شود.
همچنین سیاســتگذاری و نظارت کلان 
بر حســن انجام کرسیهای آزاداندیشی بر 
عهده »شورای اسلامی شدن دانشگاهها 
و مراکز آموزشــی« گذاشته شده و وظیفه 
پیگیری امور اجرایی آن بر عهده »هیات 
نظــارت، هیات نظــارت بــر فعالیتهای 
تشکلهای اســلامی و نیز دبیرخانه هیات 
نظارت بر تشــکلهای اسلامی در هریک 
از دانشــگاهها و موسسات آموزش عالی 

کشور است.
 بر این اساس مجموعه ها و اشخاصی شامل 
تشکلهای اسلامی دانشگاهیان)دانشجویی 
و اســتادی(، گروههای علمی و آموزشی، 
فرهنگی  کانونهــای  علمــی،  انجمنهای 
و شــوراهای صنفــی، حداقل ســه نفر از 
دانشجویان و نیز هر یک از اعضای هیات 
علمی دانشگاههای کشور می توانند کرسی 
آزاداندیشــی را بــا موضوع مشــخص در 

محیط دانشگاهی برگزار کنند.

جبران خسارت در قراردادهای بین المللی
سیدمحمدمهدی گرجی نیا

وکیل پایه یک دادگستری
در اصول قراردادهای تجاری بین المللی ، جبران خســارت ناشی از 
نقض تعهدات قراردادی ، میبایست به نحوی انجام گیرد که خسارات 
وارده کاملًا جبران شــوند ، در واقع به این صورت که زیان دیده در 
موقعیتی قرار گیرد که اگر تعهدات به درســتی صورت میگرفت ، 
چنان شــرایطی میداشت. باید گفت که کنوانسیون قراردادهای بیع 

بین المللی کالا )1۹80 ( ، نیز چنین تعریفی از جبران خســارت دارد و 
رویه های قضایی و داوری بین المللی نیز بر این تعریف صحه میگذارند.

نقض تعهد ، در شرایطی رخ میدهد که یکی از طرفین قرارداد ، بدون هیچ دلیل موجه 
یا معذوریتی ، در مورد تعهدات مذکور خود در قرارداد ، قصور یا امتناع کند و تعهد در کیفیت 
یا کمیت یا زمان و  و مکان مورد توافق به شکلی که از قبل پیش بینی شده بود ، انجام نشود.
برای تشخیص خسارات موجب مسئولیت و قابل جبران ، اوصاف و خصوصیاتی در سیستم 
های حقوقی مختلف مطرح گردیده که بر سر همه آنها توافق وجود ندارد.این اوصاف خاص 

از نظر کنوانسیون بیع بین المللی کالا )1۹80 ( ، به این شرح است :
الف ( خصوصیات اولیه ی خسارات قابل جبران :

1- خسارات وارده قطعی باشد:  قطعی و جبران پذیر بودن خسارت ، خصوصیتی بدیهی در 
مبحث جبران خسارت است که به همین دلیل در کنوانسیون ذکر نشده است ولی مسلما 

از شروط الزامی و اولیه ی جبران خسارت است.
البته خســارت قطعی در ماده 74 کنوانسیون ، در دو نوع تلف و عدم النفع ) ازبین رفتن 
نتیجه مال و مانع برســر رشد آن( تعریف میشود که هر دوی آن شامل جبران خسارت 
میباشد. لازم به ذکر است که در قوانین ایران ، خسارت به عدم النفع ، قابل جبران نیست.
2-خسارت از طریق نامشــروع وارد شود : بنا بر این شرط ، اعمال حق نباید دلیل ورود 
خسارت شده باشد. به بیان دیگر ، ورود خسارت میبایست از طریق نامشروع و نامتعارف 
ایجاد شده باشد . نه به دلیل اقداماتی مانند اعمال خیار فسخ ، استیفای حق خسارت زننده 

، دفاع مشروع ، اعمال حق حبس یا ... که هیچ یک باعث ضمان نخواهد شد.
البته باید گفت این اصل نیز ب دلیل واضح و مبرهن بودنش ، در کنوانسیون تصریحی 
ندارد ولی میتوان از روح مواد 45 ، ۶1 و 74 ، برداشــت نمود که نامشروع بودن خسارت 

امری الزامی است.
۳-خسارت وارده باید بلاواسطه ایجاد شده باشد : به عبارت دیگر خسارت باید مستقیماً 

حاصل علت خسارت زا بوده و غیر مستقیم و با واسطه تلقی نشود.
از نظرکنوانسیون خسارات غیر مستقیم را نمیتوان مطالبه نمود . هرچند عده ای معتقدند 
که چنانچه این نوع خسارت در هنگام انعقاد قرارداد قابل پیش بینی باشد ، میتواند مورد 

مطالبه هم قرار گیرد.
4-خسارت وارده قبلًا جبران نشــده باشد : اگرچه در این باره نیز در کنوانسیون ، اشاره 
نشده است اما بدیهی است که جبران خسارت با هدف اعاده ی وضع سابق انجام میشود 

نه سوء استفاده و ازدیاد مال.
ب( خصوصیات ثانویه ی خسارات قابل جبران

1-خسارت موردنظر مشمول خسارات مادی است : این موضوع که خسارات مورد قبول 
کنوانسیون شامل خسارات معنوی نمیگردد و تنها شامل خسارات مادی میشود ، تصریحی 
در کنوانسیون ندارد ولی با رجوع به ماده 5 این مقررات ، میتوان مفهوم موید این نتیجه 

را برداشت کرد.
2-خســارت مورد نظر تنها شامل خسارات مالی اســت : ماده 5 کنوانسیون ، به وضوح 
اعلام میکند که صرفاً شــامل خسارات مالی میشــود و خسارات بدنی مشمول مقررات 

کنوانسیون نمیشود.
۳-خسارات میبایست صرفاً به اموال طرف قرارداد واردآمده باشد : با عنایت به مواد 4 و 74 
کنوانسیون ، خسارات وارده بر اموال ثالث با وجود اینکه ناشی از نقض تعهدات قراردادی 
بیع بین المللی باشــد ، قابل جبران نخواهد بود و در چنین شرایطی بنا بر قانون داخلی 

کشورها رسیدگی صورت میگیرد.
پاسخ ما به سوالات حقوقی شما

1-ســلام. من دارای زمینی اجدادی در یک روستا هســتم که متاسفانه مورد ادعای هردو 
همسایه طرفین است. در شکایتی که این دو نفر از یکدیگر کردند، دادگاه حکم به رد ادعای 
هردوی آنها و مالکیت پدر من داد. بطوری که نام وی در رای آمده اســت. اما پس از فوت 
پدرمن و باوجود این رای، آنان طبق توافق با یکدیگر زمین را تصاحب کردند و دوسال از این 

تصاحب میگذرد. آیا من امکان شکایت و استناد به این رای دارم؟
باســلام. نخستین قدم شما باید وکالت همه ی وراث به یک وکیل باشد. پس از آن، دو راه 
پیش رو دارید. هم میتوانید با استناد به رای دادگاه، دادخواست خلع ید با استناد به حکم قطعی 
اثبــات مالکیت دادگاه بدهید و هم در صورت نداشــتن مدرک دیگری دال بر مالکیت خود 
دادخواست رفع تصرف عدوانی مطرح کنید و در آن به سابقه تصرف زمین اشاره داشته باشید.
2-سلام. من چکی بدون تاریخ را نزد کسی به امانت گذاشته بودم، اما وی خودش تاریخ 

زده و آن را به بانک برده و برگشت زده. آیا میتواند از من شکایت کیفری کند؟
باسلام. خیر چک بدون تاریخ روند حقوقی دارد و با توجه به این که چک به صورت امانی 
داده شده است و دارنده چک خودش اقدام به درج تاریخ کرده، می توانید نسبت به دارنده 

چک دعوای خیانت در امانت را در مراجع ذی ربط مطرح نمایید.
شماره ارتباطی با ما: ۹100۹484_051

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج

و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده 1۳ آئین نامه تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند 
رسمی برابر رای شماره 1۳۹8۶0۳0۶271002۶۶8 مورخ 
1۳۹8/7/24 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای محمد رسول آذری محب سراج 
فرزند علی اکبر به شماره شناسنامه ۹28 صادره از قوچان 
در ششــدانگ اعیان یک باب منزل به مساحت 124/7۳ 
متر مربع قسمتی از پلاک 71 اصلی بخش ۹ مشهد واقع 
در خیابان گاز مســلم ۹ پلاک  5۶۳ اعیان متعلق به خود 
متقاضی و عرصه  موقوفه  قهار قلی میرزا محرز گردیده 
اســت. لذا به منظور اطلاع  عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص 
نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را  به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجعه قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف 47۳
تاریخ انتشار نوبت اول: ۹8/۹/2۳ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۹8/10/8

حمیدرضا افشــار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج 
مشهد 

 511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج

و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده 1۳ آئین نامه تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند 
رسمی برابر رای شماره 1۳۹8۶0۳0۶271002۶۶5 مورخ 
1۳۹8/7/24 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه 
بلامعارض  متقاضی خانــم فاطمه رجب فرزند کاظم به 
شــماره شناســنامه 0۹502۶0754 صادره از مشهد در 
ششــدانگ اعیان یک باب خانه به مساحت 120/80 متر 
مربع قســمتی از پلاک 71 اصلی بخش ۹ مشهد واقع در 
فاطمیه ۳7 کوچه چهارم پلاک 145 اعیان متعلق به خود 
متقاضی و عرصه موقوفــه قهار قلی میرزا محرز گردیده 
اســت. لذا به منظور اطلاع  عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص 
نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را  به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجعه قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.م.الف475
 تاریخ انتشار نوبت اول: ۹8/۹/2۳
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۹8/10/8

حمیدرضا افشــار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج 
مشهد 

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج

و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضــوع ماده ۳ قانون و مــاده 1۳ آئین نامه تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند 
رسمی برابر رای شــماره 1۳۹8۶0۳0۶27100258۶ مورخ 
1۳۹8/7/1۳ هیــات اول موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک مشــهد منطقه پنج تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی خانم مریم فدائی فرزند حســینعلی به 
شماره شناسنامه ۳4440 صادره از مشهد در ششدانگ یک 
باب خانه به مساحت ۹۳/77 متر مربع قسمتی از پلاک 50 
فرعی از 14  اصلی بخش ۹ مشــهد واقع در مشهد خیابان 
میرزا کوچک خان 8 نبش چهــار راه دوم پلاک 21 اعیان 
متعلق به خود متقاضــی و عرصه موقوفه عبدالله ـ میرزای 
ناظری رضوی محرز گردیده اســت. لــذا به منظور اطلاع  
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را  به این اداره تســلیم و پس 
از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواســت خود را به مراجعه قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.م.الف471 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۹8/۹/2۳ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۹8/10/8

حمیدرضا افشــار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج 
مشهد 

مفقودی
کارت هوشمند به شماره 411۹8۳5 ماشین کامیون باری چوبی سیستم بنز مدل 1۳58 به شماره پلاک ۳۹8 ع 85 ایران 42  

شماره موتور 1002۳8۶5 شماره شاسی 144۳۹147 مربوط به حمید فولادی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.
مفقودی

ســند و برگ ســبز موتور ســیکلت سیســتم سیمرغ تیپ CDI 125 مدل 1۳۹1 به شــماره پلاک 7۶۶ - ۹7281  شماره موتور 
157FMIN۳T10۹8207 شــماره تنه N۳T**125A۹1۹5507 مربوط به حســن زنگنه مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

میباشد.
مفقودی

برگ ســبز و ســند کمپانی خودرو ســواری سیســتم ام وی ام تیپ X۳۳ نیو مدل 1۳۹5 به شــماره پلاک 1۶4 م 15 ایران ۳۶  
شماره موتور MVM484FAFG0۳۶۹70 شماره شاسی NATGBAXK7G10۳۶84۹ مربوط به سجاد نظیف مفقود گردیده 

و از درجه اعتبار ساقط میباشد.

مفقودی
برگ سبز و سند کمپانی خودرو سواری پژو 20۶ مدل 1۳85 به شماره پلاک 28۹ ص ۳7 ایران ۳2 به شماره موتور 1۳085027518 

و شماره شاسی 108۳04۶۳ به نام رضا رضائی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.
مفقودی

برگ سبز کامیون بنز داخلی مدل LP۶08 مدل 1۳81 به شماره پلاک 74۶ ع 74 ایران 42 به شماره موتور ۳۳4۹1010158۳۹5 
و شماره شاسی ۳740511۶42۶871 به نام امیر بیت اللهی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.

مفقودی
 0150NC5018120 سند کمپانی و برگ سبز موتور سیکلت هاتف مدل 1۳۹۳ به شماره پلاک 772 - 75۶8۶  شماره موتور

شماره تنه NC5150Z۹۳221۳۶ به نام عبدالحکیم فیروزی فرد مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.
مفقودی

 M1۳۳58451۹ کارت - سند و برگ سبز خودرو سواری پراید صبا 1۳1 مدل 1۳8۹ به شماره پلاک 851 د 8۹ ایران 74  شماره موتور
شماره شاسی S141228۹508888 مربوط به سید محسن سیدی خیرآبادی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.

یک فنجان حقوق
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معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی خراسان رضوی: 

دوتار »بردری«
 را از دست داد

معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوی اعلام کرد: گنجینه های 
موسیقی شمال خراسان رضوی استاد دوتار زن،رمضان سلمانی )بردری(  در گذشت.به گزارش ایرنا 
معاون هنری و ســینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوی محمدرضا محمدی 
با اعلام این مطلب گفت: اســتاد رمضان سلمانی )بردری( استاد دوتار نواز شمال خراسان رضوی 
رمضان سلمانی )بردری( سالها  در صحنه موسیقی قد کشید و در نهایت پس از ابتلای به فراموشی 
و بیمــاری آلزایمر قد خمید و روحش پر کشــید و دوتار را برای زمینیان باقی گذاشــت.محمدی 
افزود: استاد سلمانی در اجراهای مختلف استانی و کشوری بر صحنه ایستاد تا شادمانی را به مردم 
کشــورش هدیه کند و درگذشت او ضایعه بزرگی برای جامعه موسیقی کشور است.وی ادامه داد: 

رمضان سلمانی )بردری( در سال 1۳07 متولد شد، او دوتار را نزد »رحیم خان بخشی« فرا گرفت 
و از قدیمی ترین روایتگران موسیقی کرمانجی منطقه به شمار می رفت. او ساکن روستای بردر از 
توابع باجگیران بود و به همین خاطر او را بیشتر با نام رمضان بردری می شناختند.معاون اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی خراسان رضوی گفت: استاد سلمانی صبح روز 21 آذرماه به رحمت خدا 
رفت و جمعه ســاعت 12 ظهر پیکر این هنرمند از محل اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان 
قوچان با حضور هنرمندان تشییع و در باغ بهشت این  شهر به خاک سپرده شد.محمدی اضافه کرد: 
نمونه اثر صوتی و تصویری استاد سلمانی در دو پرونده موسیقی ثبت شده در فهرست نمونه میراث 

ملموس یونسکو استفاده شده است.

جهان دوتار را فهمید
مهارت ساخت و نواختن دوتار به ثبت یونسکو رسید

رادیو می خواند: »مرنجان 
ایــن مــرغ  را کــه  دلــم 
فضا  »نوایی«  وحشــی...«. 
را پــر کرده. چه موســیقی 
مهربانی.  ســاز  چه  دلنشینی، 
صحبت  از دوتار اســت، سازی 
که از خطه ســر ســبز شــمال 
کشور، تا روســتاهای خشک و 
گرم خراســان جنوبــی را در بر 
می گیرد. دوتــاری که صدایش 
هــر ســخت دلی را رام خــود 
می کند. ســازی که با اظهار تاســف بایــد گفت در 
فرهنگ موســیقی بر آن غبار بی مهری نشســته و 
نوازندگان آن برای ترویج این ساز باید به خود متکی 
باشــند. ایرانیان به ویژه خراســانیان، بیش از همه با 
دوتار خاطره دارند. از نوایی و ال...مدد بگیر تا گِرایلی.  
زمانی که یک موسیقی مقامی از رادیوهای خراسان 
پخش می شــود کمتر کسی است که دلش بیاید موج 
را عــوض کند یا حتی صدای رادیو را کم کند. حدودا 
۹ ســال پیش، استاد حاج قربان ســلیمانی با اجرایی 
که در فرانسه با این ساز برگزار کرد جلوه ای جدید از 
فرهنگ و موسیقی ایرانی را به دنیا معرفی کرد. او با 
پنجه ســحرآمیزش توانست اشک حاضرین در سالن 
را در چشمانشان جمع کند. دروغ نیست اگر بگوییم 
خاصیت دوتار هم همین اســت. از دل می آید و بر 
دل می نشیند. اســتاد محمد یگانه نیز سهم بسیار 
بسزایی در شناســاندن این ساز به جهانیان داشته 
اســت. او با اجرای تــور 75روزه در اورپا و کانادا 
توانســت نوای دوتار را جهانی کنــد. تا جایی که 
از او خواســته می شــود برای آموزش این ساز در 
کانادا بماند و او بی درنگ این پیشنهاد را رد می کند 
تــا در زادگاه خود و ســازش به آموزش و پرورش 
هنرجویان بپردازد. ارق بــه دوتار در خون او موج 
می زند. اســتاد عثمان محمد پرست هم توانست 
نگاهی جدید به دوتار جنوب خراســان ایجاد کند. 
جنوب خراســانی که چهره های بسیاری را در ساز 

دوتار به جامعه موسیقی معرفی کرده است. 
رادیو ادامــه می دهد: دوتار بــه ثبت جهانی 
یونســکو رســید! در میان تمام اخبار ناخوش این 
روزها چه خبر هیجان انگیزی، چه خبر سرمســت 

کننده ای!
اولین چیزی که بــه ذهن خطور می کند این 
اســت که چه کسی این قدم را برداشته؟ چه کسی 
قلبش برای دوتــار می طپد که آن را برای ثبت در 
یونسکو آماده کرده است؟ بهروز وجدانی، خراسان 
زاده ای از خطه جنوبی این ثبت مهم را انجام داده 

است. 
باید تمام دنیا با ظرفیت این ساز آشنا شوند

وجدانی درباره ایــده، چالش ها و روند ثبت 
این پرونده در یونسکو به خبرنگار »صبح امروز« 
گفت: این ایده از ســال )1۳88-2010( شــکل 
گرفت، من در آن زمان برای ســازمان میراث 

بخشــی های  »موســیقی  پرونده  فرهنگی 
خراسان« را تهیه و تدوین کردم و همیشه 

با خودم فکر می کردم آیا می توان ساز 
دوتار را ، با آن همه ظرفیت و زیبایی 

به ثبت جهانی برســانم؟ تا اینکه 
متوجه شــدم این ســاز در پنج 
استان دیگر نیز جایگاه ویژه ای 
دارد، همین موضوع باعث شد 
تا با در نظر گرفتن اهمیت این 
ســاز از سه سال پیش به طور 
جدی پیگیر این موضوع شوم. 
با هماهنگی های انجام شــده 

با ســازمان میراث فرهنگی من 
در یک پرونده امــا در دو بخش 

مجزا » مهارت ســاختن دوتار« و » نواختن دوتار«  
پژوهشی وســیع تر اما دقیق تر را آغاز کردم. برای 
شروع، ابتدا تیمی برای تهیه فیلم از این سازندگان 
و نوازندگان به سرپرســتی من تشــکیل شــد که 
ســاخت آن یک سال زمان برد و در فروردین سال 
گذشــته به میراث فرهنگی تقدیم شــد تا مراحل 

ارسال به یونسکو توسط آن سازمان انجام شود. 
فیلم با رعایت ضوابط یونسکو ساخته شد

وجدانی گفت: من در این فیلم به پنج حوزه در 
رواج دوتار پرداختم، از خاســتگاه دوتار که خراسان 
جنوبی اســت، تا خراســان رضوی، شمالی، استان 
گلســتان و اســتان مازندران. لازم به ذکر می دانم 
که این استان ها به عنوان پنج منطقه اصلی ترویج 
دوتار معرفی شــدند اما در استان های دیگر کشور 
می توانیم حضور این ساز را  هرچند کمرنگ ببینیم. 
یکــی از ویژگی های فیلم این اســت که کاملا بر 
اساس ضوابط یونسکو ساخته شده. هر سال قوانین 
این سازمان ســخت تر می شود. بخاطر تجربه های 
قبلی، من با ادبیات و قوانین یونسکو مانند: رعایت 
مســائل محیط زیست، مسائل حقوق بشر، مسائل 
اقلیت های قومی، اقلیت های مذهبی، رعایت تنوع 
فرهنگی و... آشنا بودم و به همین دلیل فیلم بدون 
حتی سر سوزنی ایراد یا ابهام برای افرادی که در 
جلسه کلمبیا حضور داشتند به تصویر در بیاید. 
بخش بسیار مهم این اثر برای یونسکو این 
بود که نقش این ســاز در زندگی مردم 
کجاست؟ یعنی باید ثابت می کردیم 
که دوتار در زندگی مردم نقش ایفا 
می کند. چه نقــش فرهنگی، چه 
نقــش اجتماعی و... که به همت 
تیــم تهیه، این نــکات به خوبی 

نمایش داده شد.
وی در رابطه با جزئیات این 
ارسال شده  پرونده  پرونده گفت: 
و  آموزشــی، علمی  به »سازمان 
فرهنگی ملل متحد« شــامل یک 
متن به زبان انگلیســی بــا ترجمه 

کاملا تخصصی، ده دقیقه فیلم، حدود بیست عکس، 
رضایتنامــه  از افرادی که دوتار نوازی می کنند و نامه 
از نهاد هــای دولتی و نیمه دولتی که در صورت ثبت 
جهانی آن ها هم در حفظ و اشاعه دوتار فعالیت کنند. 
در بین 42 پرونده ارســالی به یونســکو، پرونده ما از 

بدون ایرادترین پرونده ها بود.
حضور چهره های سرشناس 

وجدانی در خصوص حضور چهره های سرشناس 
در فیلم و پرونده گفت: دلم می خواست تمام استاتید 
را در این فیلم به نمایش بگذارم.اما متاســفانه بازهم 
قوانین یونســکو دست و پای من را بست. چراکه من 
موظف بودم در 150 کلمه به صورت مکتوب و یا در 
ده دقیقه تمام مطلب را به مخاطب برســانم. با تمام 
وجود دوســت داشتم از تمامی اســتاید در این زمینه 
بهــره بگیرم، اما به خاطــر محدودیت ها محکوم به 
اســتفاده از چند استاد شدم. از جنوب خراسان عثمان 
خوافی، محمد درپور، از شــمال خراسان حاج قربان 
ســلیمانی، ، از مازندران اســحاقی، و از گلستان هم 
مرحوم محمد یوســفی بودند. امــا بازهم با تمام این 
جوانب توانستم با اســتفاده از مکمل عکس عظمت 
این موسیقی را در همان مدت کوتاه به جهان برسانم 
و پیام صلح و محبت و دوستی دوتار را به مردم دیگر 

نقاط دنیا نشان دهم.
دوتار؛ بخشی از هویت ملی و میهنی

 وجدانــی به عنوان حرف آخــر گفت: ما باید 
بپذیریم دوتار بخشــی از هویت ملی و مهینی ما را 
تشــکیل می دهد. باید دولت و مردم دست به دست 
هم بدهند و اهتمام بورزند تا آنچه که تاکنون سینه 
به ســینه به دست ما رســیده به همین شکل باقی 
بماند تا ما شاهد این باشیم که در ده ها یا صدها سال 
دیگر آثار فرهنگی ما به همین شــکل باقی بماند. 
موســیقی می تواند وحدت بســیار خوبی بین اقوام 
مختلف جامعه برقرار کند. به عنوان مثال: عکســی 
وجود دارد از عثمان خوافی نوازنده اهل تســنن، در 
کنار رمضان بردردی نوازنده شــیعه که به واســطه 
دوتــار وحدتی بین آن ها شــکل گرفته که بســیار 
مطلوب و خوشــایند است. لازم می دانم متذکر شوم  

استاتیدی که برای فیلم انتخاب شدند از قومیت های 
کرد، تــرک، ترکمن، فارس و کرمانج هســتند، اما 

آن ها یک زبان مشترک دارند، دوتار!
دوتار یکی از بهترین وسیله های اشاعه فرهنگ

بی انصافی  اســت اگر بگوئیم کسی نام محمد 
یگانه را نشنیده باشــد یا اجراهای او را در اینترنت 
ندیده باشــد. کســی که در مدت 45 سال حداقل 
دوهزار شاگرد را پرورش داده است. بی انصافی است 
اگر به پاس کمک های نیکش در رواج دوتار نوازی 

در این اتفاق مهم از او یاد نکنیم. 
از یگانــه در مورد نقــش و چگونگی عملکرد 
دوتــار در ترویج فرهنگ ایرانی پرســید. او توضیح 
داد: با روایت ها و داستان هایی که همراه با موسیقی 
خوانده می شــود و هرکدام به نوعی ریشه در تاریخ 
و فرهنگ دارند. ممکن اســت این ریشه در شمال 
خراســان، جنوب خراســان، ترکمن یا... باشد، اما 
هرکــدام از ایــن روایت ها بیانگر تاریــخ و آداب و 
رسوم آن قوم هستند. هر »مقام«) مقام نوعی دسته 
بندی برای موســیقی محلی است( یک روایت دارد 
که این ها از بخشــی ها، جد و نیــکان ما به صورت 
سینه به ســینه به ما رسیده است. ما با آموزش این 
ساز به جوانان ســعی در گسترش رساندن فرهنگ 
و تاریخ داریم. جوانی را تصور کنید که با شــاهنامه 
آشنا نیست، وقتی در محفلی قرار می گیرد که در آن 
شاهنامه خوانی همراه با نواختن دوتار انجام می شود، 
چقدر شــیرین و لذت بخش است که این جوان را 
به وســیله دوتار با ریشــه  خودش روبه رو می کنیم؟ 
چقدر به ترویج فرهنگ کشــورمان کمک می شود؟ 
وقتــی او از  عاشــقانه های رودابــه و زال، وقتی از 
دلیری رســتم، وقتی از رشادت های نریمان یا وقتی 
از کاربلدی بیژن می شنود چقدر به خود و فرهنگش 
می بالد؟ دوتار یکی از بهترین وســیله های اشــاعه 

فرهنگ است.
برای ماندگار کردن دوتار باید عشق داشته 

باشید
یگانه در پاسخ به این سوال که آیا ثبت جهانی 
دوتار برای ماندگار شــدن این ســاز کافی است یا 

خیر، و اگر کافی نیست چه راهکاری وجود دارد 
گفت: نه! به هیچ عنوان کافی نیست. باید همین 
اندازه که در ثبــت آن تلاش کردند در حفظ و 
گســترش آن هم فعالیت داشته باشــند. باید 
عشق داشته باشند، عشق به وطن و تاریخش. 
روایت های موسیقی مقامی ایران تمام و کمال 
ریشــه در تاریخ دارند که از بخشی های چندین 
نسل قبل به دست ما رسیده، از زمانی که دوتار 
یک تار داشته اســت. هر منطقه بسته به آداب 
و رســوم خودش روایت هــای خاصی دارد. اگر 
این روایت ها به نســل های آینــده انتقال پیدا 
نکند، جوانــان آینده به چیــز در فرهنگ خود 
بایــد افتخار کنند؟ ثبت جهانی بســیار موضوع 
ارزشمندی است، اما به تنهایی نمی تواند باعث 
پایداری این ساز شــود. باید این ساز را بیش از 
پیــش به مردم معرفی کنیم تا از طریق آموزش 
و یادگیری آن ها مهمترین نقش در پاسداری از 
این ســاز را ایفا کنند. البته باید همت مسئولین 
هم بیشــتر شود تا به به این ثبت احترام واقعی 
گذاشته شــود. در بحث آموزش نقطه ضعفی 
وجود دارد که متاســفانه قابل پیگیری و رفع 
نیست، آن هم اینترنت اســت. نوازندگانی با 

استفاده از ویدئوهای آموزشی در سایت های 
مختلف شروع به یادگرفتن مقام می کنند 

و فکر می کنند که دیگــر بر آن مقام 
مســلط شــده اند. غافــل از اینکه 

آموزش  نیازمند  هرمقام  یادگیری 
نکته های بسیار  درست و گفتن 
ظریفی است که در فایل های 
اینترنتــی کســی آن هــا را 
آمــوزش نمی دهــد. مگــر 
سادگی  همین  به  یادگیری 
اســت؟! ما مقام را با هزار 
خواهش و التماس و سختی 
یادگرفته ایــم، آموختن مقام 

بسیار سخت و زمان بر است. 
اما متاســفانه نوازنده بعد از این 

دیدن ویدئوها خیال می کند که تمام و کمال بر ساز 
و مقام تسط پیدا کرده است.

نوازندگان سازهای دیگر به دوتار رو آورده اند
از یگانه خواســتم با توجه به وجود ســازهای 
مــدرن و غربی مثل گیتار و پیانــو، از جایگاه دوتار 
در بین افــراد به ویژه جوانان توضیــح دهد. او در 
پاسخ اظهار کرد: الان وضعیت بسیار رضایت بخش 
است. جوانان زیادی به موسیقی مقامی رو آورده اند. 
تعدادی از هنرجویان من قبل تر نوازنده گیتار، ویلن 
و سه تار بوده اند و حالا تصمیم به یادگیری دوتار و 
مقام گرفته انــد. آن ها این موضوع را درک کرده اند 
که هر چیزی در موســیقی ســنتی ما وجود دارد از 
موســیقی مقامی به ارث برده اســت، و همین امر 
باعث شــده تا جوانان برای برقراری ارتباط بهتر و 
نزدیک تر با موسیقی سنتی، شروع کنند به یادگیری 

ریشه های آن که موسیقی مقامی است.
دوتار در آموزش هنوز بر سنت خود 

پای برجاست 
از او پرسیدم آیا مانند تار و سه تار که شیوه های 
جدیدی در ســبک آموختــن و نواختن آن ها ایجاد 
شده، در دوتارهم ایجاد شده یا خیر پاسخ داد: خیر، 
دوتار به ســنت خودش در تمام زمینه ها پایند مانده 
اســت.  من در گذشته با روش ســینه به سینه 
آموزش می دادم، اما بعــد از مدتی متوجه 
شــدم این روش کمی ضعف دارد و هنرجو 
با روند بسیار کند آموزش می بیند، و به ویژه 
اینکــه وقتی من یک مقام را به کســی آموزش 
میدادم به طبع او پــس مدتی به روش خودش 
آن مقام را اجرا می کرد و واضح اســت که اصل 
مقام بعد از مدتی کم رنگ و کم رنگ تر می شود. 
بنا بر این تصمیــم گرفتم تمام این مقام ها را به 
مدت حداقل ســی جلســه بدون کم و کاست با 
هنرجو کار کنم که مطمئنم شوم تغییری در مقام 
ایجاد نمی شود یا مقام اصلی به فراموشی کشیده 
نشود، و سپس به صورت حسی و همنوازی ادامه 
می دهیــم تا زمانی که نوازنده به درجه بالایی از 

این هنر برسد.
پای درد و دل نشستن یگانه بسیار دردناک 

است
بــه  رســیدگی  وضعیــت  مــورد  در  او   
این هنر گفت: دلم می ســوزد...  پیشکســوتان 
زمانی که من بمیرم همه برایم ناراحت می شوند، 
کســانی که مرا می شــناختند همه جا با افتخار 
می گویند من از دوستان یگانه بوده ام. مسئولین 
هم مراسم با شــکوهی برگزار می کنند. اما حال 
چه می شــود؟ خانواده من چه می شوند؟ آیا بعد 
از من کســی به فکر آن ها هســت؟ چرا من با 
این سن هنوز مشــکل بیمه دارم و نگران آینده 
خانواده ام هســتم؟ حداقل کاری می شــود کرد 
رسیدگی به پیشکسوتان و اســتاتید این کشور 
اســت تا بتوانند با خیال راحت به آموزش نسل 
بعد و برگزاری کنســرت بپردازند. اما دریغ که 
هیچ حمایتی در کار نیســت. از هنرجویان 
هم گله دارم. آن هــا می آیند پیش من، 
مــن با جــان و دل برایشــان وقت 
است  این  ســعیم  تمام  می گذارم، 
که آن ها در آینده کســی شوند. 
اینکــه به جایی  اما به محض 
می رسند یادشان می رود شاگرد 
چه کســی بوده اند، حتی سالی 
یک بار هــم تماس نمی گیرند 
تا حالی بپرسند. قدردانی اولین 
قدم اخلاقی برای یک هنرمند 
نوازندگان  تمام  امیدوارم  است. 
این موضــوع را ســرلوحه قرار 

دهند. 
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وجدانی: 
با استفاده از مکمل عکس 

توانستم عظمت این موسیقی 
را در مدت زمانی کوتاه به 
جهان برسانم و پیام صلح و 
محبت و دوستی دوتار را به 

مردم دیگر نقاط دنیا 
نشان دهم

یگانه: 
ثبت جهانی بسیار 

موضوع ارزشمندی است، 
اما به تنهایی نمی تواند باعث 
پایداری این ساز شود. باید 

این ساز را بیش از پیش 
به مردم معرفی 
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سرپرســت ســازمان اجتماعی فرهنگی شهرداری مشــهد در اولین دوره 
آموزشی اطفای حریق و امداد و نجات ویژه مدیران فرهنگسراهای مشهد 
گفت: بخش عمده کار در حوزه آتش نشانی ریشه اجتماعی و فرهنگی دارد 
و شــامل همه موضوعات مرتبط به مردم از اطلاع رسانی و آگاهی بخشی 
شروع می شود.به گزارش صبح امروز، محمد محسن مصحفی با بیان این 
مطلــب افزود: در زمینه آموزش های عمومی حول محور خطرات و حوادث 
پیرامون شــهروندان ابتدا باید این آگاهی بخشی را از خودمان شروع کنیم 

تــا بتوانیم ضمن رعایــت این نکات در گام بعــدی آموزش های ایمنی و 
آتش نشانی را گسترش دهیم.در ادامه امیر عزیزی؛ مدیرعامل سازمان آتش 
نشــانی و خدمات ایمنی شهرداری مشهد گفت: علیرغم توسعه ایستگاهی 
که داریم و جذب نیرو و تجهیزات و عوامل دیگر باز هم شــاهد رشــد 21 
درصدی حوادث طی یکسال منتهی به مهرماه ۹8 بوده ایم.وی افزود: یکی 
از دلایل این امر درک نشــدن جدی اهمیت مباحث ایمنی توســط ارکان 

جامعه از جمله شهروندان و مدیران دستگاه های مختلف اجرایی است.

رشد 2۱ درصدی 
حوادث طی یک سال 
منتهی به مهرماه ۹۸

در گفت و گوی صبح امروز با رئیس کمیسیون حقوق شورای شهرمشهد مطرح شد:

پیشگیری از فساد در شهرداری
 12۹7 در  مشــهد  شــهرداری 
خورشــیدی تاســیس شده و 
مشهد  شهر  اداره  مســئولیت 
را بــه عهــده دارد،  مدیریت 
شــهرداری با شــهردار است  که 
قبــل از اجرای قانون شــوراهای 
اسلامی شــهر و روستاها با حکم 
وزیر کشور منصوب می شد اما در 
حال حاضر با رای اعضای شورای 
سلامی شهرانتخاب می وشد البته 
هم چنان حکم شهردار توسط وزیر 

کشور ابلاغ می شود. 
با تغییر شورای اســلامی شهر در دوره پنجم رویکردها 
نیــز تغییرکرده اســت، برخی از این تغییرات ناشــی از 
برداشت های حقوقی شورای پنجم است، گفت و گوی 
صبــح امروز را با  رئیس کمیســیون حقوقی، املاک و 
قراردادهای شــورای اسلامی شــهر مشهد می خوانید.
سیدمحسن حسینی پویا که با پیگیری های زیاد توانست 
منشوری برای شهروندان مشهدی تدوین و به تصویب 
شورای شهر برســاند، اظهار کرد: دلیل کم رنگ شدن 
منشور حقوق شهروندی در رسانه ها این است که مردم از 
شنیدن خبر خشک و خالی در این حوزه دل زده شده اند، 
اما فشار کاری که ما به خودمان وارد کرده ایم این است 
که بتوانیم در ســطح شهرداری  به سمت اجرایی کردن  
برنامه ها پیش برویم تا این کار جریان سازی شود و تنها 
در شعار و تبلیغ برروی بیلبورد ها خلاصه نشود، اگر در 
یک سال آینده چند بند از منشور حقوق شهرنشینی را به 
صورت متمرکز اجرا کنیم پیروزی بزرگی خواهد بود، ما 
برای اجرای منشور حقوق شهرنشینی مصمم هستیم و 
اتفاقــات خوبی را هم رقم زده ایم، به طور مثال در بحث 
شفاف سازی و مبارزه با فســاد که در حال انجام است 
در حقیقت اجرای منشوراســت و تا حدودی علنی است  
که به تازگی در کمیســیون حقوقی تصویب کرده ایم و 
همچنین طرح دیگری تحت عنوان خیرین شهریار که 
برای مشارکت هرچه بیشتر مردم برای رفع آسیب های 
اجتماعی.و همچنین طرح شهرهمگان که درآن به حقوق 
کودکان، معلولان، کم توانان اشاره شده است را تصویب 

کنیم.
نگاه ویژه به حقوق زنان در طرح شهریار

حســینی پویا در خصوص جایگاه زنان در شهر تصریح 
کرد: ما تلاش کرده ایم درطرح شــهریارنگاه ویژه ای به 
حقوق زنان داشته باشیم و جایگاه آنان را برابر با مردان 
قرار دهیم، احساس امنیت برای آن ها ایجاد کنیم تا شاهد 
کنشگری بیشتری از زنان باشیم، ما می دانیم که بسیاری 
از فضا های شهری را فقط مردان می توانند استفاده کنند 
و حضور بقیه اقشــار جامعه در نظر گرفته نشده است.
رئیس کمیسیون حقوقی شورای اسلامی شهر مشهد در 
بحث شبکه های پیاده مدارو دوچرخه سوار، اذعان داشت: 
شبکه های پیاده مدار و دوچرخه سوار شهر، که در دستور 
کار قرارگرفته  یک نوع مناسب سازی می باشد که برای 
گروه های خاص در منشور نام برده شده  در نظر گرفته 
شده است که نیازمند توجه ویژه می باشند و ما به دنبال 
این هستیم که یک اداره و یک مسئول مشخص برای 
آن فراهم آوریم تا به صورت هدفمند و منسجم اجرا شود.

سامانه شفافیت فاش حذف شدنی نیست
او به اقدامات زیربنایی برای ایجاد شــفافیت اشاره کرد 
وادامه داد: با توجه به این که همه قراردادها در ســامانه 
فاش ثبت می شــود، حتی بعد از دوره خدمت شــورای 
پنجم نیز مردم انتظار دارند که قرار دادهای شــهرداری 
در سامانه فاش ثبت شود و دیگر کسی توان حذف این 
ســامانه را نخواهد داشت، ثبت قراردادها تا حدود ۶ ماه 
قبل به طور دقیق صورت نمی گرفت اما با پیگیری های 
این ۶ ماهه اخیر بیش از دو ســوم  قــرارداد ها بر روی 

سامانه ثبت می شود.
دسترسی آزاد به اطلاعات و پیشگری از رانت 

اطلاعاتی
حســینی پویا با بیان این که اخبار منتشــر شده توسط 
رســانه های منتقد از همین سامانه صورت گرفته است 
وهزینه ســالم شــدن عملکرد و فضای شهرداری را ما 
در این دوره شــورای اسلامی شــهرمی پردازیم، اظهار 
کرد: بعضی خبرهای منتشــر شده ، مربوط به دوره های 
قبل است اما ما می خواهیم  طبق قانون دسترسی آزاد 
به اطلاعات ، گردش آزاد اطلاعات انجام شــود و تمام 
اداره ها موظف هستند از این قانون پیروی کنند، اما کمتر 

کســی به بهانه های موجه حاضر به پذیرش این قانون 
می باشــد، به طور مثال از طرفی شــفاف سازی انجام 
می شــود و رانت اطلاعاتی ایجــاد نمی کند و از طرف 
دیگر برای آنان که به دنبال کلاهبرداری و ســودهای 
غیر مشــروع می باشند یکسری اطلاعات می دهد مانند 
زمین خواران، به همین دلیل باید خیلی حساب شده عمل 
شود و همانطور که مسایل فاش می شوند اخبار تخلفات 
نیز فاش شود.حســینی پویا تصریح کرد: یک مشــکل 
که در این کشــور وجود دارد این اســت که نا امیدی از 
هر طرف به شــهروندان پمپاژ می شود، این که شبکه 
های داخلی با بودجه عمومی و با آب و تاب اخبار بعضی 
اختلاس هــا آن هم با انتخاب هدفمنــد نقل کند، این 
خدمت به انقلاب نیســت، این پمپاژ نا امیدی است به 
مردم.  نظر من این است که اگر خبرهای منفی را منتشر 

کنیم، بدترین عمل رسانه ای را انجام داده ایم.
وی معتقد است: مبارزه با فســاد خوب است اما انتشار 
خبرآن برای منافع عمومی اصلا جالب نیســت بلکه در 
این روزها سم اســت، و اگر با اقدامات ما مردم امیدوار 
نشوند اون احســاس تعلق به کشور و نظام از بین رفته 
و به این فکر می افتند که اگر توانستند از این نمد برای 
خود کلاهی ببافند، به نظر من باید مقداری هوشمندانه 
و عاقلانه تر عمل کرد. و در موضوع اعتراضات به گران 
شدن بنزین که تنها مربوط به این تصمیم ناگهانی نبود، 
بلکه ریشــه در ماه ها قبل و حتی سال ها قبل داشت و 
همچنین نوع برخورد مســئولان با متخلفان، اگر مردم 
متوجه شوند که یک اراده ای برای مبارزه با فساد وجود 
دارد، با گرانــی بنزین هم می توانند ســر کنند اما این 

اعترضات ناشی از تناقض و عدم صداقت است.
ثبت 14 هزار ملک متعلق به شهرداری در سامانه

این عضو شورای شهر خاطرنشان کرد: تا کنون غریب 
به 14 هزار ملک متعلق به شــهرداری ثبت سامانه شده 
است، آن هایی که در دست اقدام است و سند آنها هنوز 
دریافت نشــده، رصد شــده اند و طبق مصوبه ای برای 
شناسی املاکی که اسناد آن ها در دسترس نمی باشد یا 
اطلاعی از آنها نداریم از کسانی که در این حوزه می توانند 
به ما کمک کنند درخواست همکاری کرده ایم و پاداشی 
بــرای آن ها در نظر گرفته ایم که با این اقدامات  تلاش 

کرده ایم اموال عمومی را حفظ کنیم، تا دیگر کسی نتواند 
این املاک را به طور غیر قانونی تملک کند، این همان 
اخبار امیدوار کننده است که مردم متوجه شوند این اموال 
متعلق به تمام آنهاست و شهرداری هم در حفظ حراست 

کوشا است.
از بین بردن رانت اطلاعاتی در طرح های تفصیلی

وی با اشاره به فراهم شدن دسترسی مردم به طرح های 
تفصیلی اظهار کرد: این طرح روی ســامانه در دسترس 
مردم قرار گرفته که نظرات مردم را دریافت کنیم؛ طرح 
های تفصیلی یکی از موارد ایجاد فساد بود زیرا اخبار آن 
دست چند نفر خاص بوده که حتی خود شهرداری همه 
نمی توانست به این نقشه های، طرح تفصیلی دسترسی 
داشته باشد و ایجاد رانت می کرد اما تلاش ما این است 
که، این رانت را از بین ببریم و پس از تصویب این طرح 
بر روی ســامانه قرار گرفته، تا مردم خبردار شوند که در 
کدام نقاط شهرکاربری ها به چه صورت است و اگر همین 
رانت اطلاعاتی را کنترل کنیم زمینه فساد را کم کرده ایم.
پیگیری برای افتتاح خانه گفت و گو پس از کافه 

پیاده روها
حسینی پویا گفت: در زمینه فرهنگی بدون شعار اتفاقات 
خوبی را رقــم زده ایم،  به طور مثــال می توان به کافه 
پیاده روها اشــاره کرد که به نظــر من یکی از بزرگترین 
اتفاقات فرهنگی محســوب می شــد، که از مشهد رقم 
خورد. ما اگر بتوانیم حضور مردم را در فضاهای عمومی 
و خیابان ها داشته باشیم و مردم باهم تامل داشته باشند، 
یک اتفاق بزرگ فرهنگی را رقم زده ایم و ما در راستای 
ایــن هدف در حال افتتاح مکانــی به نام خانه گفت وگو 
هستیم تا بتوانیم فضای تعاملات شهری را افزایش دهیم.

اجرای طرح همگان
وی تصریح کرد: هم چنین در طرح شــهر همگان  به 
بحث شــهر پیاده مدار و دوچرخه ســوار پرداخته ایم، ما 
می خواهیم شــهرداری از طرح تفصیلی شــروع کند، 
که ســهم پیاده رو در مقابل ســواره، یک سهم متعادل 
واســتانداردهایی  که پیاده در اولویت قرار بگیرد لحاظ 
کند تا شــبکه های  پیاده مدار بهم متصل شــوند، یعنی 
یک شهروند بعد از خروج از خانه خود پس از 15 دقیقه 
پیاده روی بتواند به مترو یا ایســتگاه اتوبوس دسترسی 

پیدا کند و هم این که بعضی از مسیرها را به پیاده مدار 
اختصاص داده شــود، در خیابان هایی که جدید افتتاح 
می شــود این اقدامات انجام شــده و نظیر آن را میتوان 
به بخش متصل شــده بلوار خاقانی به بلوار نماز دید و 
این نهضت آغاز شــده و در عمل هم انجام شده است. 
او با اشــاره به طرح گلستان کتاب افزود: این یک طرح 
است که خیابان گلســتان تبدیل شود به پیاده رویی که 
دو طرف آن فروشگاه های کتاب و محصولات فرهنگی 
قرار دارد  که دردســتور کار قرار گرفته و کمیسیون های 
حقوقی، شهرسازی و حمل و نقل بر آن نظارت دارند تا 
این طرح به لحاظ علمی و منســجم اجرا شود، و طرح 
کافه های خیابانی که از مشــهد آغاز شد و آئین نامه آن 
را در کمیسیون حقوقی بررسی کرده ایم، زیرا موضوعات 
حقوقــی زیادی راجع به آن مطرح بود به این منظور که 
مگر شهرداری می تواند خیابان را اجاره دهد؟  و در حالی 
که طرح ابتدا وارد کمیســیون حقوقی شد همین بحث 
برای ما مطرح بود اما وقتی از زاویه های دیگر به آن نگاه 
کردیم متوجه شدیم که اساسا بحث اجاره دادن خیابان 

نیست، بحث بالا بردن تعاملات اجتماعی است.
شهرداری و دولت بیش از این در فرهنگ عمومی 

دخالت نکند
رئیس کمیســیون حقوقی خاطر نشــان کرد: به نظرم 
شــهرداری و دولت نباید بیش از این نباید در فرهنگ 
عمومی دخالت کند، فرهنگ چیزی اســت که توســط 
مردم ساخته می شــود، و یک موضوع دولتی نیست که 
از یک جای رســمی بیاییم، برای آن تصمیم بگیریم و 
به جامعه تزریق کنیم، هر چند که تاکنون هم این گونه 
نبوده و چه بسا اگردولت یا حکومت بخواهد به صورت 

دستوری در فرهنگ مداخله کند، خود تبدیل می شود به 
نا هنجاری و مقاومت منفی مردم و وضعیت بدتر می شود.

وی می افزاید: ما معتقد هستیم مردم مشهد اگر خودشان 
متولی باشــند، و از قدیم هم به زیارتی بودن شهر توجه 
ویژه ای داشــتند و حکومت ها فرهنگ مردم مشهد را 
نساخته اند و این فرهنگ بر اساس اعتقادات مردم شکل 
گرفته اســت و در حال حاضر هم به همین نحو است، 
مردم خودشــان ابزار لازم برای فرهنــگ را دارند و به 
دســت می اورند و فرهنگ خودشان را می سازند منتهی 
شهرداری میتواند زمینه و فضای آن را ایجاد کند، و اگر 
زمین های بلا استفاده شهری را تبدیل به پاتوق تا مردم 
بیاییند و در روزها و مناسبات خاص کارایی مفید داشته 
باشــند و این که چه جوری از این فضاها استفاده شود، 
مردم با همان الزامات شهر مشهد  حتما درهمان محدوه 

استفاده می کنند و باید به این ایمان داشته باشیم.
کارهای مناسبتی به شهرداری ربطی ندارد

او بیان کرد: انجام کارهای مناسبتی ربطی به شهرداری 
ندارد که بخواهیم گروه بیاوریم کلی هزینه کنیم تا یک 
برنامه اجرا شود و بعد تبعات آن را هم بپذیرد، شهرداری 
فقط باید زیر ساخت ان را ساخته و اجرای آن را به مردم 
و انجمن های مردم نهاد بســپارد، و سازمان های دیگر 
مانند وزارت ارشاد، دفتر تبلیغات و نیروی انتظامی  بر آن 
نظارت کنند.حسینی پوبا در خصوص بازگرداندن اموال یا 
جبران خسارت های ایجاد شده، اظهار کرد: چند پرونده 
پیگیری شــده است و در حال حاضر یک گزارش حدود 
یک میلیار تومان موجود اســت که باید انجام شود، این 
اقدامات انجام شده اما به دلایل که قبل تر به آن اشاره 

کرده ام، در رسانه ها مطرح نشده است.
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محمدی و مهاجری برنده 
نداشت

مصاف تیم های نساجی و شهرخودرو بدون برنده به پایان رسید.در نخستین دیدار هفته پانزدهم 
لیگ برتر فوتبال ایران، نساجی قائم شهر از ساعت 15 دیروز میزبان شهرخودرو بود که این دیدار 
با تســاوی بدون گل خاتمه یافت.دو تیم در حالی پای به زمین مسابقه گذاشتند که شهرخودرو 
برای قهرمانی در نیم فصل نخســت و ادامه حضور در کورس قهرمانی نیازمند کسب سه امتیاز 
بود و در ســوی دیگر نساجی به عنوان تیم میزبان و برای جدایی از انتهای جدول به سه امتیاز 
بازی نیاز داشت.با این حال نساجی در طول بازی بهتر از مهمان خود بود و بارها تا دهانه دروازه 

سید مهدی رحمتی پیش روی کرد اما خط دفاعی شهرخودرو و واکنش های مطمئن رحمتی مانع 
از باز شدن دروازه شد. شاگردان گل محمدی که در زمین چمن مصنوعی تسلط کمتری بر توپ 
و میدان داشتند، در چند مورد صاحب موقعیت گلزنی شدند که از این موقعیت ها بهره نبردند.تیم 
فوتبال شــهرخودرو با این تســاوی، 25 امتیازی شد و به سپاهان و پرسپولیس رسید اما در رتبه 
چهارم قرار گرفت. البته این تیم هنوز یک بازی عقب افتاده دارد و می تواند با برتری در آن دیدار 
وضعیت خودش را بهبود بخشد.نساجی نیز با 1۳ امتیاز از 14 بازی در رده دوازدهم جای گرفت.

ملی پوش تیم فوتســال بانوان هیات 
فوتبــال خراســان رضــوی می گوید 
اردوهــای تیم ملی خیلی دیر شــروع 
شــده و اکنون باید به دور از کم کاری 
بهترین شرایط را برای تیم فراهم کرد 

تا سومین قهرمانی آسیا به دست آید.
تیم ملی فوتســال بانوان ایران تیرماه 
1۳۹۹ جــام ملت های آســیا را پیش 
رو دارد. ایران در دو دور گذشــته این 
مســابقات جام قهرمانی را از آن خود 
کرده اســت و اکنون به دنبال کسب 
ســومین جام اســت. البته تیم بانوان 
راه ســختی را پیش رو دارد چرا که به 
دلیل بی توجهی فدراســیون نسبت به 
تعییــن و تکلیف این تیم، زمان زیادی 
از دســت رفت و در نهایت با انتخاب 
کادر فنی دو اردوی کوتاه مدت برگزار 

کرده است.
ســارا شــیربیگی، بازیکــن تیم ملی 
فوتســال بانوان به وضعیــت دومین 
اردوی تیم ملی که دوشنبه، 18 آذر به 
پایان رسید اشاره کرد و گفت: اردو در 
شرایط خوبی برگزار شد. اردوی اولمان 
یک نوع تست غربالگری بود اما اکنون 
نفرات بهتری به تیم اضافه شــده اند. 
تمرینات و شــرایط خوبی داشتیم اما 
همه چیز دیر شــروع شد و امیدوارم با 
توجه به مســابقات مهمی که پیش رو 

داریم خیلی دیر نشده باشد.
تیم ملی بعد از قهرمانی دو سال 

استراحت کرد
او در ادامــه افــزود: ایــران قهرمان 
می شود و بعد از آن دو سال استراحت 
می کنــد و دوباره به مســابقات اعزام 
اینگونه  دیگــر  اماتیم های  می شــود 
نیستند و تا جایی که اطلاع داریم همه 
آنها بعد از مســابقات آســیایی 2017  

کارشان را شروع کردند و طبق برنامه 
پیش رفتند. هدف مــا تکرار قهرمانی 
اســت اما باید برای آن جنگید و این 
فقط به بازیکن مربوط نیســت، بلکه 
کادرفنی و فدراســیون هم باید دست 
به دست هم بدهند تا جام قهرمانی را 
که سخت به دســت می آید، به ایران 
بیاوریم. شرایط خیلی سخت است و ما 
خیلی دیر شروع کردیم و اکنون جایی 
برای کم کاری نیست بلکه باید سخت 

تلاش کنیم و به مسابقات برویم.
باید با تیم های قوی تر از خودمان 

بازی کنیم
شیربیگی به برنامه هایی که برای تیم 
ملی در نظر گرفته شــده است اشاره 
و بیان کــرد: فقط می دانــم که مثل 
هر سال اســفند ماه دو بازی دوستانه 
با روســیه داریم اما باتوجــه به اینکه 
دیر شــروع کردیم امیدوارم مسابقات 
بیشــتری برای تیم در نظر بگیرند تا 
در شــرایط مسابقه خود را آماده کنیم. 
تیم ایران به بــازی با تیم های بزرگ 
دنیا نیاز دارد چون هر چه به مسابقات 
برویم و با تیم های قوی تر از خود بازی 
کنیم، تجربه به دســت می آوریم  و ما 

به این مورد خیلی نیاز داریم.
تیم ایران زمان حضور علی رعدی به 
عنوان مدیر فنی به تورنمنت روســیه 
اعزام شــد و در سه بازی پیاپی مقابل 
پرتغال، روسیه و اسپانیا شکست خورد، 
شــیربیگی در مورد عملکرد ایران در 
مسابقات  روسیه و نگرانی از تکرار آن 
نتایج در آینده بیان کرد: تیم ملی قبل 
از مســابقات روسیه اردویی نداشت  و 
مدتی قبــل از تورنمنت آقای رعدی و 
کادر فنی جدیــد اردوی تیم را برگزار 
کردنــد اما بهترین مربی دنیا هم با دو 

اردو نمی توانــد کاری کند. قبل از آن 
هیچ اردویی برای هماهنگی نداشتیم و 
در این شرایط نمی توان مقابل تیم های 
بزرگ دنیا انتظار نتیجه داشت. شرایط 
خوبی در روسیه نداشتیم و این ربطی 

به کادر فنی یا بازیکنان نداشت.
دو سال تاخیر در پرداخت پاداش 

22 میلیونی
فداسیون فوتبال پس از قهرمانی ایران 
در جام ملت های 2017 آسیا، پاداشی 
22 میلیونــی برای بازیکنــان و کادر 
فنی در نظر گرفت اما با وجود گذشت 
دو ســال آن را پرداخت نکرده است، 
شــیربیگی در این مــورد گفت: پیگیر 
دریافت پاداشــمان هســتیم اما هنوز 
حرفی نزدند که بتوانیم روی آن حساب 
باز کنیم. از زمان پرداخت پاداش خبر 
نداریم اما امیدوارم قبل از جام ملت ها 
آن را به ما بدهند چون برای دو ســال 

پیش بوده و اکنون در آستانه مسابقات 
هســتم. تیم ملی مردان اسفند ماه به 
قهرمانی آسیا اعزام می شود و گویا قرار 
اســت پاداش آنها را قبل از مسابقات 
بدهند؛ امیدوارم پاداش بانوان و مردان 

زودتر پرداخت شود تا انگیزه بگیرند.
امسال قشنگ ترین لیگ را داریم

شیربیگی در مورد کیفیت فصل جاری 
لیگ برتر گفت: از نظر کیفیت بازی ها 
قشــنگ ترین ســال لیگ فوتسال را 
داریــم. تیم های خوبــی در لیگ برتر 
حضور دارنــد و تقریبــا همه در یک 
سطح هســتند که این برای فوتسال 
ایران خیلی خوب است. تیم ها پیشرفت 
کردنــد و برخی با وجــود اینکه برای 
اولین بار به لیگ آمدند اما خیلی خوب 
کار می کننــد. همه تیم ها می جنگند تا 
جزو چهار تیم برتر قــرار بگیرند و به 
پلی آف بروند. بــا این حال چهار تیم 

برتر و قهرمان مشــخص نیســتند و 
همین موضوع لیگ را جذاب می کند.  

آمار چشم گیر شیربیگی در لیگ
تیم هیات فوتبال خراســان رضوی با 
۳7 امتیــاز در صدر جــدول رده بندی 
قرار دارد. ایــن بازیکن در مورد نقش 
خود در موفقیت تیم خراســان رضوی 
گفت: از نظــر بدنی و بازی امســال 
شرایط خوبی دارم اما برای اینکه خود 
را در تیم نشــان بدهم، کافی نیســت 
بلکه کل تیم خــوب کار می کند. هر 
چند به عنوان گلزن و بازیکن با تجربه 
تیم هستم اما شــرایطی که تیم برایم 
فراهم کرده است باعث شده تا آرامش 
ذهنی داشــته باشــیم و بدون دغدغه 
بازی کنــم. تیم ما مدیریت، کادر فنی 
و بازیکنان خوبی دارد که همه دســت 
به دست هم داده ایم تا به هدفمان که 

قهرمانی است، برسیم.

قهرمانی اشتاد سازه در نیم فصل اول لیگ هندبال بانوان
تیم اشتاد سازه مشهد قهرمان نیم فصل اول لیگ برتر هندبال بانوان شد.هفته پایانی نیم فصل اول لیگ برتر 
هندبال بانوان دیروز)جمعه( برگزار شــد که در پایان اشتاد سازه مشــهد به عنوان قهرمانی رسید.در این هفته 
تیم های اشــتاد ســازه و ارشیا شید طرقبه داربی مشهد را برگزار کردند که در پایان اشتاد سازه با حساب ۳2 بر 
8 به پیروزی رسید .  علاوه بر این تاسیسات دریایی تهران هم  که مهمان ذوب آهن اصفهان بود با نتیجه 22 
بر 14 پیروز شد و در رتبه دوم جدول رده بندی قرار گرفت.تیم شهید شاملی کازرون هم با پیروزی 40 بر 18 

مقابل نفت و گاز گچساران 10 امتیازی شد و در جایگاه سوم لیگ ایستاد.

*خراسان رضوی پیروز دوئل صدرنشینی شد

دیدار تیم های فوتسال بانوان نامی نو اصفهان و ملی حفاری
تیم هیات فوتبال خراســان رضوی با پیروزی در هفته شــانزدهم لیگ فوتسال بانوان به صدر جدول رده بندی 
رســید.هفته شانزدهم لیگ برتر فوتســال بانوان دیروز)جمعه( برگزار شد. در مهمترین بازی تیم هیات فوتبال 
خراســان رضوی میزبان ســایپا تهران بود. این دو تیم قبل از این بازی با احتساب تفاضل گل به ترتیب دوم و 
سوم جدول رده بندی بودند و نسبت به تیم صدرنشین یک امتیاز فاصله داشتند در نتیجه به دنبال پیروزی بودند 
که در پایان تیم مشهد با حساب چهار بر سه به برتری رسید و صدرنشین لیگ شد.تیم ملی حفاری اهواز که تا 
هفته پانزدهم صدرنشــین بود در یک بازی حساس مقابل رهیاب تهران دو بر یک شکست خورد و با توجه به 
پیروزی تیم مشهد جایگاه خود را از دست داد و به رتبه دوم جدول سقوط کرد. مس کرمان نیز در روز شکست 
سایپا و ملی حفاری پنج بر یک حریف خود را شکست داد تا ناکامی هفته های اخیر خود را جبران کند.علاوه بر 
این پالایش نفت آبادان برابر هیات فوتبال اصفهان به میدان رفت و با 17 گل پیروز شــد. دیدار تیم های نامی 

نو اصفهان و پارس آرا شیراز هم به دلیل انصراف تیم شیراز برگزار نشد.

پیروزی مهرام در روز خوب آویژه صنعت
از ســری مسابقات هفته دوازدهم سوپر لیگ بسکتبال کشور صنعت آویژه مشهد برابر مهرام قرار گرفت که در 

پایان این تیم تهرانی بود که توانست با نتیجه 81 بر 71 نتیجه را به سود خود پایان دهد.
در این بازی که با حضور پرشور بسکتبال دوستان مشهدی برگزار شد، کوارتر اول دو تیم پابه پای یکدیگر پیش 
رفتند، اما این مهرام بود که توانســت با استفاده از تجربه بازیکنان ملی پوش خود کوارتر اول را با نتیجه 17 بر 
1۶ به سود خود به پایان برد.در کوارتر دوم آویژه صنعت پارسا که از حمایت های تماشاگران خود بهره می برد، 
توانســت در دفاع منظم و با قدرت ظاهر شــود و بازیکنان منطقه ذوزنقه را از کار بیندازد، علت آن هم بلاک 
شات های پر تعداد صالح فروتن بود.مهرامی ها که از ملی پوشان پر تعدادی بهره می بردند رو به بازی پیرامونی 
و گردش توپ بالا آوردند، این موضوع ســبب شد تعداد سه امتیازی های مهرام در کوارتر سوم بالا رود و نیمه 
اول با برتری ۹ امتیازی تیم تهرانی پایان یابد.کوارتر سوم که صنعت آویژه تلاش در برتری برابر حریف تهرانی 
خود داشــتند با تشویق های بی امان تماشگران همراه شدند، اما صمد نیکخواه که سعی در ارائه بازی با کیفیت 
خود داشــت در چند صحنه پس از برخورد با بازیکنان صنعت آویژه نسبت به داور معترض شد که این موضوع 
برای لحظات متعددی ســکوها را با التهاب روبه رو کرد.مهرام که در کوارتر ســوم توانسته بود با نتیجه 2۳ بر 
1۹ بر صنعت آویژه پیروز شــود در ابتدای زمان پایانی با استراحت دادن به بازیکنان با تجربه خود و استفاده از 
جوانان ســعی در مدیریت بازی را داشــت، اما این بازیکنان صنعت آویژه بودند که با استفاده از این فرصت هر 
لحظه در پی جبران نتیجه بودند.تلاش های جوانان پرتلاش مشــهدی در کوارتر چهارم نتیجه نداد تا در پایان 

بازی مهرامی ها بتوانند با نتیجه 81 بر 71 پیروز شوند.

ملی پوش تیم فوتسال بانوان خراسان رضوی:

کار سختی برای قهرمانی داریم
اخبار
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حســین کنعانی مقدم، دبیــرکل حزب ســبز می گوید: 
اصولگرایانــی که در انتخابات ثبت نــام کرده اند ظرفیت 
کافی را اجماع سازی در افکار عمومی و برای جذب آرای 

خاکستری به سود اردوگاه اصولگرایی ندارند.
به گزارش خبرآنلایــن، اصولگرایان عــزم خود را جزم 
کرده اند تا بار دیگر پس از چهارسال اکثریت کرسی های 
پارلمان را به ســود خود قبضه کنند، بــا اینحال هنوز با 
چالش هایی نظیر ناتوانی در ائتلاف و همراه ســازی همه 
طیف های اصولگرایی دســت به گریبان هستند. برخی 
زمزمه های انتخاباتی این روزها از احتمال نزدیک شدن 
طیف قالیباف و پایداری هــا حکایت دارد و برخی پالس 
های ارســال شــده از ســوی فرزندان سیاسی آیت الله 
مصبــاح حکایت از آن می کند که این جبهه بازهم بنای 
سهم خواهی دارد تا خود را راضی به همراه شدن با دیگر 

اصولگرایان کند.
حســین کنعانی مقدم، فعــال اصولگــرا در گفت وگو با 
خبرآنلاین شرط موفقیت اصولگرایان در انتخابات مجلس 
را نرمش طیف های تندرو بــرای ائتلاف می داند و تاکید 
می کند در غیــر این صورت احتمــالا آرای اصولگرایان 
ریــزش خواهد داشــت. او که معتقد اســت کاندیداهای 
اصولگرا قادر به جذب آرای خاکســتری نیســتند، این را 
هــم می گوید که مردم دیگر تمایلی به ســلبریتی های 
سیاسی ندارند، چه آن سلبریتی سیاسی قالیباف باشد چه 

یک مجری تلویزیون.
در ادامه مشروح گفت وگو با حسین کنعانی مقدم، دبیرکل 

حزب سبز و عضو جبهه پیشرفت و عدالت را بخوانید؛ 
آقای کنعانی مقدم!پیش بینی شــما از ترکیب مجلس آینده  ��

بعد از مشخص شدن چهره های دو طرف برای حضور در این 
انتخابات چیســت؟ اصولگرایان معمولا با سد ردصلاحیت ها 
روبرو نمی شوند ولی طیف مقابل با این مشکل روبروست،فکر 
می کنید با توجه به افرادی که از آن جریان کاندیدا شــدن و 
احتمال ردصلاحیت برخی از آنها، اصولگرایان امروز می توانند 

مدعی باشند که ترکیب مجلس بعدی در دست آنهاست؟
یکــی از بحث های کنونــی در میــان اصولگرایان لزوم 
ورود اصلح مقبول به مجلس اســت و مســاله کارآمدی 
مجلس اهمیت ویــژه ای دارد. بنابراین اصلح مقبول هم 
باید صلاحیت های لازم و کافی را داشته باشد و هم مورد 

قبول مردم باشد.
مجلس آینده احتمالا سه یا چهار فراکسیونی است

ممکن اســت که برخی از کاندیداها افراد اصلحی هم در 

هر دو جناح باشــند اما مقبول نیستند. این بار رای مردم 
، رای معناداری خواهد بود و فارغ از جناح های سیاســی 
مردم به دنبال افرادی خواهند بود که کارآمدی مجلس را 
تضمین کند. ممکن اســت مجلس آتی فارغ از جناح های 
سیاسی ســنتی، متشکل از افراد کارآمد باشد. در رابطه با 
اینکه ترکیب نیروهای سیاسی در مجلس یازدهم چگونه 
اســت اگرچه اندکی برای اظهار نظر زود است اما امکان 
دارد در مجلس آتی اقلیت و اکثریت نداشــته باشیم و آرا 
بین ســه یا چهار فراکسیون تقسیم شــود و اگر پیش از 
انتخابــات هم ائتلاف اصولگرایان شــکل نگیرد، پس از 

انتخابات انجام خواهد شد تا یک اکثریتی شکل بگیرد.
طیف بهاری احمدی نژاد در بین مردم رای ندارد

باتوجــه به اینکه اغلب مدیران میانی و رده بالای دوره آقای  ��
احمدی نژاد ثبت نام کرده اند، آیا این افراد ممکن است به نوعی 
نماینده دیدگاه و تفکرات احمدی نژاد در مجلس آینده باشند؟

نامزدهای اصولگرایی که ولایت مداری مشخصی داشته 
باشــند تلاش می کنند تا خود را در لیست های مشترک 
قرار بدهند و ممکن اســت به نحوی باشــد که دو یا سه 

لیســت بیرون بیاید و تا ۸۰ درصــد آن ها هم دارای 
اعضای مشــترک باشند. به نظر می رسد که افرادی 
که به دنبال معرفی لیســت جداگانه باشند اغلب از 
طیف بهار آقای احمدی نژاد هســتند که بعید است 

رای کافی را داشته باشند.
ائتلاف نشود، رای اصولگرایان شکسته 
می شود/باید نرمش قهرمانانه نشان داد

به نظر می رسد هنوز شورای ائتلاف اصولگرایان  ��
نتوانســته است تا همه طیف ها را به 

همراه شــدن با ائتلاف راضی 
کنــد؛ حتی برخــی  احتمال 
ائتلاف پنهــان قالیبافی ها 

پایــداری  را و  هــا 
می  مطــرح 
رویه  کننــد، 

پایداری  جبهه 
از  حکایت  هم 
خواهی  سهم 
اش از شورای 
دارد،  ائتلاف 

نگاه شما به این 
اتفاقات چیست؟

شورای ائتلاف با محوریت روحانیت مبارز در حال رایزنی 
با اضلاع مختلف اصولگرایی اســت، احتمال رســیدن به 
لیست مشترک زیاد است. اما امکان دارد این لیست از هر 
دو مجموعه افرادی را در خود داشته باشد و اگر پایداری ها 
به این نتیجه برســند که لیست مورد قبول است، ممکن 
اســت از برخی از خواسته های خود عقب نشینی کنند. دو 
طرف شرایطی دارند و آن ها را مطرح می کنند. برخی باید 
نرمش قهرمانانه از خود نشــان دهند تــا بتوانند به نقطه 
مشترک دســت یابند، در غیر این صورت تعدد لیست ها 

موجب شکست آرای اصولگرایان خواهد شد.
مردم میلی به سلبریتی های سیاسی ندارند

شــانس قالیباف یا چهره هایی مثل میرســلیم، آقاتهرانی و  ��
مصباحی مقدم را برای سرلیستی چقدر می بینید؟ممکن است 

اختلافاتی بر سر سرلیست بوجود آید؟
انتخابات شانســی نیســت؛ اگر فردی به جز اصلح بودن 
رای مردم را هم داشــته باشد می تواند موفق شود در غیر 
این صورت صرف اینکه برخی ســلبریتی سیاسی باشند 
یــا فالوور انتخاباتی داشــته باشــند، مبنای 
آن نیســت که مردم به آن کاندیداها 
رای دهنــد، اینجا دیگر بحث تعیین 
سرنوشــت کشور اســت. برخی که 
تلویزیونی هستند ممکن  چهره های 
است رای داشته باشــند اما نه رای 
انتخابات خیلی  معنادار. مردم در این 
تمایلی ندارند که سلبریتی  های سیاسی 
وارد مجلس شوند چونکه پیشتر 
چوب آن را خورده اند.

خب با این تعاریف آقای قالیباف هم ســلبریتی سیاســی  ��
محسوب نمی شود؟

 باید دید که پای صندوق های رای چه اتفاقی رخ می دهد. 
ممکن است ایشان فالوور داشته باشند اما همین افراد هم 

شاید به او رای ندهند.
نمی توان از الان قالیباف را رئیس مجلس دانست

درصورت کسب رای لازم، شانس ریاست قالیباف بر مجلس  ��
یازدهم را چقدر می دانید؟

ما ۲۹۰ نماینده در مجلس داریم و خیلی از آن ها مستقل 
هســتند و تفکرات خود را دارند. اینکــه فکر کنیم چون 
ممکن است چند لیســت اصولگرایی باشد، حتما قالیباف 
رئیس است درست نیست. تنها اگر اصولگرایان بالای ۶۰ 
تا ۷۰ درصد کرســی ها را در اختیار داشته باشند می توانند 
رئیس هم تعیین کنند. بنا نیســت این سرلیست حتما از 
تهران باشــد. آقای قالیباف الان با شــورای ائتلاف هم 

هماهنگ است.
مشکل اصولگرایان این است که دقیقه ۹۰ تصمیم 

می گیرند
اما زمانی تا انتخابات نمانده است و هنوز نشانه های تفرقه 

در اردوگاه اصولگرایی مشهود است...
مشــکل ما اصولگرایان آن است که همیشه در دقیقه ۹۰ 
تصمیم می گیریم و ۴۸ ساعت قبل از پایان مهت لیست ها 

را چاپ می کنیم.
کاندیداهای اصولگرا بعید است آرای خاکستری را به 

سمت این جریان بیاورند
از مدت ها قبل مطرح می شد که طیف های سیاسی و مشخصا  ��

اصولگرایان قرار اســت ویترین کاندیداهای خود را با جوانان 
و زنــان ببندند، اما جنس کاندیداهایی که ثبت نام کردند این 
تغییر ویترین را نشــان نمی دهد، کاندیداهای اصولگرا اغلب 
تکراری بودند، یعنی بضاعت جریان اصولگرا همیشــه همین 
کاندیداها اســت؟از این افراد می شود لیستی بیرون بیاید که 

شور انتخاباتی ایجاد کند؟
اســامی کاندیداهایی که دیــده ام نشــان می دهد که ما 
نتوانســته ایم افــرادی را به صحنــه بیاوریم کــه بتوانند 
یک تغییر فــاز را در جریان اصولگرایــی کلید بزنند. این 
تغییر بایــد زمانی شــکل بگیرد که عناصــر مختلف در 
کنار هم قــرار بگیرند و اجماعی در افــکار عمومی ایجاد 
شــود. افرادی که مطرح شــده اند بعید اســت که بتوانند 
 آرای خاکســتری را به ســود لیســت اصولگرایان جذب

 کنند.

فالوورهایقالیبافبهاورأیمیدهند؟
کنعانیمقدم:طیفبهاریاحمدینژادبینمردمرایندارد  باید با سرعت بیشتری به سمت 

پشیمان سازی اروپایی ها حرکت کنیم
عضو هیات رئیســه مجلس اروپایی ها را در انجام تعهدات شــان در مقابل ایران بی 
مســئولیت توصیف کرد و گفت: باید با ســرعت بیشــتری به سمت پشیمان سازی 

اروپایی ها حرکت کنیم.
به گزارش صبح امروز، امیرحســین قاضی زاده هاشــمی درباره برنامه ایران در مسیر 
کاهش تعهدات برجامی گفت: واقع امر این است که اروپایی ها به دلیل داشتن عقبه 
تمدنی غربی و همچنین منافع مشــترک با آمریکایی ها از همان ابتدا مشــخص بود 
که در انجام تعهدات کوتاهی خواهند کرد،  تجربه هم نشان داده که تعهد اخلاقی و 
قانونی اروپایی ها همانند آمریکایی ها نسبت به موضوعات کم است بنابراین در چنین 
شــرایطی اینکه ما انتظار داشته باشیم آنها به تعهدات خود پایبند باشند خوش بینانه 
اســت.نماینده مردم مشهد در مجلس شورای اســلامی افزود: اروپایی ها تا زمانی که 
قدرتی در ما نبینند و منافع شــان به خطر نیفتد به انجام تعهدات خود مقید نخواهند 
بود.وی در تشریح اقدامات ایران در برخورد با بی تعهدی اروپا ادامه داد: در ایران باید 
مقداری به اقتصادمان رســیدگی کرده و همچنین عمق امنیتی مان را افزایش دهیم 
تا آنها وادار به انجام تعهدات شان در مقابل ایران شوند.قاضی زاده هاشمی با تاکید بر 
اینکه اروپایی امروز همان کاری را می کنند که انتظار می رفت، بر ضرورت برداشتن 
گام پنجم در کاهش تعهدات برجامی تاکید کرد وگفت: ما باید با سرعت بیشتری به 
سمت پشیمان ســازی اروپایی ها حرکت کنیم؛ آمریکا و اروپایی ها باید بدانند نمی 
تواننــد با ایران قــراردادی را امضا کنند و بعد زیر آن  بزنند، هر اقدامی در این زمینه 
باید برای شان هزینه ساز باشد.وی ادامه داد: در هر مذاکره ای نه تنها آمریکا و اروپا 
بلکه ســایر کشورهای دنیا اگر از کشورمان اقتدار نبینند به خود اجازه می دهند پای 
میز مذاکره نشســته و بعد آن را بر هم بزنند.عضو فراکسیون ولایی در مجلس دهم  
اینستکس را مکانیزمی ناکارآمد خواند و تاکید کرد: مکانیزم اینستکس اینگونه است 
که ما باید منابع مان را اظهار کرده و در مســیری که مد نظر اروپایی ها است هزینه 
کنیم به نوعی که تمام فعالیت ها زیر نظر آنها باشد بنابراین کارکردی نخواهد داشت.

مجمع تشخیص حذف سود و جریمه 
مرکب را تأییدکرد

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس، از تایید مصوبه مجلس درباره حذف سود و جریمه 
مرکب از تسهیلات بانکی توسط مجمع تشخیص مصلحت نظام خبر داد.

به گزارش صبح امروز، محمدحسین حسین زاده بحرینی با بیان اینکه مجلس شورای 
اســلامی در مردادماه ســال جاری مصوبه حذف ســود و جریمه های مرکب را به 
تصویب رســاند، گفت: براســاس این مصوبه قراردادهای تجدید یا امهال بدهی که 
زمینه ساز اخذ سود و جریمه مرکب هستند، از ابتدای سال 1۳۹۳ به بعد، بلااثر خواهد 
بود. عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، اظهار کرد: این مصوبه که با 
ایراد شورای نگهبان مواجه شده بود، با اصرار نمایندگان به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام ارجاع شــد و پس از چند جلســه بحث و گفت وگو در جلســه امروز مجمع، با 

تغییراتی به تأیید دوسوم اعضای مجمع رسید.

مجلس بان


